
    
      


History Commons Profile on Ted Kaczynski


historycommons.org







      

    

  
    
      




Home » Entities » Theodore J. (“Ted”) Kaczynski




Profile: Theodore J. (“Ted”) Kaczynski










Related Entities:




- Sibling of David Kaczynski




- Relative of Linda Patrik




- Child of Wanda Kaczynski




- Acquaintance of LeRoy Weinberg




- Client of Michael Donahoe




- Friend of Juan Sanchez Arreola




- Client of Quin Denvir




- Client of Judy Clarke










Theodore J. (“Ted”) Kaczynski was a participant or observer in the following events:










      

    

  
    
      

May 25-26, 1978: Northwestern Security Guard Injured by ‘Unabomber’ Exploding Package




[image: h-c-history-commons-profile-on-ted-kaczynski-1.jpg]





A photograph of Theodore ‘Ted’ Kaczynski, taken in 1968 while Kaczynski was a young faculty member at the University of California at Berkeley. [Source: George M. Bergman / Wikimedia]An unmailed package is found in a car park at the University of Illinois, Chicago, and brought to Northwestern University in Evanston, Illinois, because of its return address; the addressee now teaches at Rensselaer Polytechnic Institute in Troy, New York. Buckley Crist, the material sciences professor named in the return address on the package cannot identify it, and turns it over to campus security. When Northwestern police officer Terry Marker opens it, it explodes, injuring him slightly. The package contains a pipe bomb packed in a carved wooden box. [BBC, 11/12/1987; Washington Post, 4/14/1996; Washington Post, 1998] The bomb is made of a nine-inch pipe filled with explosive powders and triggered by a nail held by rubber bands that strikes and ignites match heads when the box is opened. [World of Forensic Science, 1/1/2005] The package contains 10 $1 commemorative Eugene O’Neill stamps on its outer wrapper. Authorities will later speculate that the bomber may have chosen the O’Neill stamps because the playwright was an ardent supporter of anarchists. [Knight Ridder, 5/28/1995] The bombing will later be shown to be the work of Theodore “Ted” Kaczynski, the so-called “Unabomber” (see April 3, 1996). It is believed to be Kaczynski’s first bomb. [New York Times, 4/7/1996]




Entity Tags: Terry Marker, Northwestern University, Theodore J. (“Ted”) Kaczynski, Buckley Crist




Timeline Tags: US Domestic Terrorism




      

    

  
    
      

May 9, 1979: ’Unabomber’ Targets Northwestern University with Second Bombing
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A graduate student at Northwestern University in Evanston, Illinois, John Harris, is injured when he opens a box left at the University’s Technological Institute. The box contains a bomb that explodes when opened. Harris suffers minor cuts and burns. [BBC, 11/12/1987; Washington Post, 1998] Authorities recognize fundamental similarities between this and a previous Northwestern University bombing (see May 25-26, 1978). This bomb is quite similar in construction to that one, though more sophisticated in construction and design. It consists of a cigar box and a pipe bomb, triggered by a battery-operated filament that ignites explosive powders. [World of Forensic Science, 1/1/2005] However, the package contains a number of small, finger-sized pieces of wood glued to its outer container. [Knight Ridder, 5/28/1995] The bombing will later be shown to be the work of Theodore “Ted” Kaczynski, the so-called “Unabomber” (see May 25-26, 1978 and April 3, 1996).




Entity Tags: Theodore J. (“Ted”) Kaczynski, Northwestern University, John Harris




Timeline Tags: US Domestic Terrorism




      

    

  
    
      

November 15, 1979: ’Unabomber’ Explosive on Plane Fails to Detonate, Catches Fire Instead
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A parcel mailed from Chicago catches fire in a mailbag aboard American Airlines Flight 444 from Chicago to Washington, DC. The package contains a bomb which was apparently constructed to explode inside the cargo hold. Twelve passengers are treated for smoke inhalation; the flight conducts an emergency landing at Dulles Airport near Washington. [BBC, 11/12/1987; Washington Post, 1998] The bomb does not ignite because instead of explosive powder, it contains barium nitrate, a powder often used to create green smoke in fireworks. [World of Forensic Science, 1/1/2005] The bombing is later shown to be the work of Theodore “Ted” Kaczynski, the so-called “Unabomber” (see April 3, 1996). After the airline bombing and the subsequent bombing of a United Airlines executive (see June 10, 1980), the FBI ties the previous bombings (see May 25-26, 1978 and May 9, 1979) to this one and code-names the file UNABOM, for “UNiversity and Airline BOMber.” The media will soon dub the unknown assailant the “Unabomber.” [Washington Post, 4/4/1996; World of Forensic Science, 1/1/2005] Kaczynski will later express regret for trying to bomb the plane (see April 24, 1995).




Entity Tags: Washington Dulles International Airport, Theodore J. (“Ted”) Kaczynski, Federal Bureau of Investigation




Timeline Tags: US Domestic Terrorism




      

    

  
    
      

June 10, 1980: ’Unabomber’ Package Injures United Airlines President
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In his Lake Forest, Illinois, home, United Airlines president Percy Wood opens a package that apparently contains a book. It contains both a book and a bomb in the book’s hollowed-out pages. It explodes, causing Wood to suffer cuts and bruises. The initials “FC” are found etched on, or punched into, a piece of pipe from the bomb. [BBC, 11/12/1987; Washington Post, 1998; World of Forensic Science, 1/1/2005] The bombing will later be shown to be the work of Theodore “Ted” Kaczynski, the so-called “Unabomber” (see April 3, 1996). “FC” will later be found to stand for “Freedom Club.” [Washington Post, 1/23/1998; World of Forensic Science, 1/1/2005] Authorities will later speculate that Wood may have been targeted in part because of Kaczynski’s strange fascination with wood; he often uses wood in the construction of his bombs. The hollowed-out book, Ice Brothers, is published by Arbor House, whose symbol is a tree leaf. [Associated Press, 4/25/1995] The package contains a note asking Wood to read the enclosed book, and noting, “You will find it of great social significance.” The author of Ice Brothers, Sloan Wilson, also wrote The Man in the Gray Flannel Suit, which, according to a 1959 biography of Wilson, “was the definitive epithet for the commuting suburbanite, the status-hungry conformist from Madison Avenue.” Like an earlier bomb (see May 25-26, 1978), this bomb’s package is mailed using postage stamps commemorating the playwright Eugene O’Neill; authorities will speculate that Kaczynski may have chosen the stamps because of O’Neill’s ardent support of anarchists. [Knight Ridder, 5/28/1995]




Entity Tags: Percy Wood, Theodore J. (“Ted”) Kaczynski




Timeline Tags: US Domestic Terrorism




      

    

  
    
      

October 8, 1981: ’Unabomber’ Device Found in Utah Classroom
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A maintenance worker at the University of Utah in Salt Lake City finds a bomb in a business classroom. The device is defused by the local bomb squad and no one is injured. [BBC, 11/12/1987; Washington Post, 1998] The bomb will later be shown to be the work of Theodore “Ted” Kaczynski, the so-called “Unabomber” (see April 3, 1996).




Entity Tags: Theodore J. (“Ted”) Kaczynski, University of Utah




Timeline Tags: US Domestic Terrorism




      

    

  
    
      

May 5, 1982: Unabomber Package Explodes, Injuring Vanderbilt University Official
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A parcel addressed to the head of the Vanderbilt University computer science department, Patrick Fischer, explodes, injuring Fischer’s secretary, Janet Smith. The package was originally sent to Fischer at Pennsylvania State University but was later forwarded to Nashville, Tennessee, where Vanderbilt University is located and where Fischer now teaches. [BBC, 11/12/1987; Washington Post, 1998] Fischer will later describe Smith’s injuries as “nasty lacerations,” and will say, “She made a full recovery, but it was very traumatic for her.” The bomb itself consists of smokeless powder and a large number of match heads. The package has a false return address, stating it comes from LeRoy Bearnson, a professor of electrical engineering at Utah’s Brigham Young University. Bearnson will later say, “I suppose the guy didn’t care which way it went or who got blown up.” FBI agent Oliver “Buck” Revell, who takes part in early phases of the bomb investigation, will later say: “He might pick out an individual, but the person was still a symbolic target to him. I suspect that once he targeted the university research system, it didn’t matter that much who received it. I suspect he felt the country would pick up the symbolism.” The bombing will later be shown to be the work of Theodore “Ted” Kaczynski, the so-called “Unabomber” (see April 3, 1996). When Fischer, along with the rest of the country, learns of Kaczynski’s identity, he will try to find connections between himself and Kaczynski, and come up with only the most tenuous of relationships: Fischer studied at the Massachusetts Institute of Technology (MIT) while Kaczynski studied at nearby Harvard, and Fischer may have shared a Harvard math class with Kaczynski. He also spent time in Salt Lake City, a city with which Kaczynski is familiar. “The agents made it very clear that I was the target,” Fischer will later say. “I still have no idea why, except my feeling is that he chose names at random with certain associations.” [Washington Post, 4/14/1996]




Entity Tags: Theodore J. (“Ted”) Kaczynski, Janet Smith, LeRoy Bearnson, Patrick Fischer, Vanderbilt University, Oliver (“Buck”) Revell




Timeline Tags: US Domestic Terrorism




      

    

  
    
      

July 2, 1982: ’Unabomber’ Device Seriously Injures Berkeley Professor
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An electrical engineering and computer science professor with the University of California at Berkeley, Diogenes Angelakos, picks up what he believes is a turpentine can, left in a common room in the computer science building during construction work. The can, a green, gallon-sized container, has wires dangling from it and a clock-dial attached to the wires. The device is a pipe bomb. It explodes, temporarily blinding Angelakos and severely burning his right hand. [BBC, 11/12/1987; Washington Post, 11/27/1993; Washington Post, 4/14/1996; Washington Post, 1998] The injuries to his hand and arm prevent him from effectively caring for his wife Helen in her final days; she will die a month later of terminal cancer. “I went to her funeral with my arm in a sling,” Angelakos will later recall. [Washington Post, 11/27/1993] The bombing will later be shown to be the work of Theodore “Ted” Kaczynski, the so-called “Unabomber” (see April 3, 1996). Kaczynski once worked as a professor at UC-Berkeley.




Entity Tags: Diogenes Angelakos, Theodore J. (“Ted”) Kaczynski, University of California at Berkeley, Helen Angelakos




Timeline Tags: US Domestic Terrorism




      

    

  
    
      

May 15, 1985: Second ‘Unabomber’ Package Detonates at California University, Injuring Graduate Student
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A University of California, Berkeley graduate student, John E. Hauser, picks up a package in the university’s computer science lab. The package is a bomb made up of ammonium nitrate and aluminum powder. It explodes, costing Hauser four fingers from his right hand and severing arteries. [BBC, 11/12/1987; Washington Post, 4/14/1996; Washington Post, 1998] The bomb has apparently been in the lab for two or three days, left on top of a stack of three-ring binders. Hauser thought it was a file box for another student’s computer cards, and picked it up intending to identify its owner. Upon opening it, he hears an odd buzzing sound, then the bomb detonates. Ironically, the victim of a previous bombing, Professor Diogenes Angelakos (see July 2, 1982), hears the explosion, rushes to offer assistance, and ties a tourniquet around Hauser’s arm. Hauser will lose much of the use of his right arm, and will be forced to abandon his dreams of becoming an Air Force fighter pilot and perhaps an astronaut. He will later say, “There is not a day that goes by when I’m not reminded that I don’t have full use of my right hand… from trying to play racquetball to trying to pick up my daughter.” Of the bombing, Hauser will say, “This was as much a target of opportunity as anything else.” The bombing will later be shown to be the work of Theodore “Ted” Kaczynski, the so-called “Unabomber” (see April 3, 1996). Kaczynski once worked as a professor at UC-Berkeley. Both this bombing and the previous one are in Cory Hall, a building close to where Kaczynski once taught. Captain Bill Foley of the Berkeley campus police will later say: “He taught in Campbell Hall and had offices in one of our temporary buildings. If you did a triangle between Campbell and that temporary building you would hit Cory Hall at peak of the triangle.” Cory Hall also houses the engineering and computer science departments, known to be favorite targets of the Unabomber. [Washington Post, 11/27/1993; Washington Post, 4/14/1996] This bomb is more powerful than earlier Unabomber constructions, using a mix of ammonium nitrate and aluminum powder to cause the explosion. The bomb’s shrapnel consists of tacks, nails, and bits of lead. Stamped on the end seal of the bomb’s pipe are the initials “FC,” which will later be found to stand for “Freedom Club.” [World of Forensic Science, 1/1/2005]




Entity Tags: Theodore J. (“Ted”) Kaczynski, University of California at Berkeley, John E. Hauser, Diogenes Angelakos




Timeline Tags: US Domestic Terrorism




      

    

  
    
      

June 13, 1985: ’Unabomber’ Package Mailed to Boeing Disarmed, No One Injured
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A suspicious package mailed to the Auburn, Washington, headquarters of the Boeing Aircraft Company is opened and safely disarmed by the local bomb squad. [BBC, 11/12/1987; Washington Post, 1998] The package containing a pipe bomb gets lost in Boeing’s internal mail system; the package is in the process of being returned to the apparent sender before it draws the attention of Boeing employees, who call the bomb squad. [Washington Post, 4/14/1996] The bomb will later be shown to be the work of Theodore “Ted” Kaczynski, the so-called “Unabomber” (see April 3, 1996). Kaczynski tried to destroy a Boeing aircraft with another bomb six years ago (see November 15, 1979). Like earlier bombs, this bomb contains the initials “FC” engraved on a metal component; authorities will later learn that “FC” stands for “Freedom Club.” [World of Forensic Science, 1/1/2005]




Entity Tags: Theodore J. (“Ted”) Kaczynski, Boeing Company




Timeline Tags: US Domestic Terrorism




      

    

  
    
      

November 15, 1985: Michigan Graduate Student Injured by ‘Unabomber’ Exploding Package
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In Ann Arbor, Michigan, research assistant Nicklaus Suino of the University of Michigan suffers burns and shrapnel wounds when he opens a package bomb at the home of psychology professor James V. McConnell. [BBC, 11/12/1987; Washington Post, 1998] The bombing will later be shown to be the work of Theodore “Ted” Kaczynski, the so-called “Unabomber” (see April 3, 1996). McConnell may be one of Kaczynski’s most personal targets. McConnell is a rich, flamboyant, and somewhat eccentric professor who espouses controversial theories about human behavior modification based on his research with flatworms. McConnell taught at the University of Michigan when Kaczynski was taking graduate courses in mathematics there. The package mailed to McConnell’s house comes with a one-page letter taped to the top, bearing a Salt Lake City postmark and reading in part: “I’d like you to read this book. Everybody in your position should read this book.” McConnell asks Suino to open it. The resulting explosion injures Suino; McConnell escapes with slight, temporary hearing loss but is profoundly shaken by the incident. [Washington Post, 4/14/1996]




Entity Tags: Theodore J. (“Ted”) Kaczynski, James V. McConnell, Nicklaus Suino, University of Michigan




Timeline Tags: US Domestic Terrorism




      

    

  
    
      

December 11, 1985: Shop Owner Killed by ‘Unabomber’ Device Disguised as Road Hazard
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Hugh C. Scrutton. [Source: Washington Post]In Sacramento, California, Hugh C. Scrutton is killed when he tries to remove what looks to be a road hazard from the parking lot—a block of wood with nails protruding from it inside a paper bag—behind his computer rental shop. The “hazard” is actually a bomb [BBC, 11/12/1987; Knight Ridder, 5/28/1995; Washington Post, 1998; World of Forensic Science, 1/1/2005] consisting of three 10-inch pipes filled with a mixture of potassium sulfate, potassium chloride, ammonium nitrate, and aluminum powder. The bomb contains shrapnel consisting of sharp chunks of metal, nails, and splinters. It explodes with enormous force, killing Scrutton almost instantly. [World of Forensic Science, 1/1/2005] Like earlier bombs, this bomb contains the initials “FC” engraved on a metal component; authorities later learn that “FC” stands for “Freedom Club.” [World of Forensic Science, 1/1/2005] The bombing will later be shown to be the work of Theodore “Ted” Kaczynski, the so-called “Unabomber” (see April 3, 1996). In 1967, Scrutton took a summer math course at the University of California at Berkeley while Kaczynski taught mathematics there; it is not known whether the two crossed paths during that time. [Washington Post, 4/14/1996]




Entity Tags: Hugh Scrutton, Theodore J. (“Ted”) Kaczynski, University of California at Berkeley




Timeline Tags: US Domestic Terrorism




      

    

  
    
      

February 20, 1987: ’Unabomber’ Device Explodes, Injuring Utah Shop Owner; Eyewitness Generates Sketch of Suspect
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The FBI’s sketch of the as-yet-unidentified ‘Unabomber.’ [Source: FBI]Gary Wright, the owner of CAAMS Inc., a Salt Lake City, Utah, computer shop, is injured when he attempts to remove a “road hazard” at the rear entrance of his shop. The “hazard” is actually a bomb, similar to one that killed another computer shop owner in Sacramento, California, over a year ago (see December 11, 1985). A secretary saw a man wearing a hooded sweatshirt and sunglasses leave the bag containing the bomb; she becomes the first eyewitness in what will later become the “Unabomber” investigation (see April 3, 1996). [BBC, 11/12/1987; Washington Post, 1998] The “Unabomber” is improving his skills; this bomb contains a more sophisticated triggering device than earlier constructions. [World of Forensic Science, 1/1/2005] Almost six years ago, Theodore “Ted” Kaczynski, the so-called “Unabomber,” planted another bomb in Salt Lake City (see October 8, 1981). But for now, the FBI has no knowledge of Kaczynski’s identity. It has, however, found what it calls “an absolute link” between the Wright bombing and the “Unabom” serial bombings that have been going on since 1978 (see May 25-26, 1978). Federal bomb expert Ron Wolters says the bombs in the different cases display a high level of similarity. Police describe the as-yet-unidentified bomber as a disgruntled academician or computer worker. [Chicago Sun-Times, 2/24/1987]




Entity Tags: CAAMS Inc, Theodore J. (“Ted”) Kaczynski, Ron Wolters, Gary Wright




Timeline Tags: US Domestic Terrorism




      

    

  
    
      

June 22, 1993: ’Unabomber’ Device Injures UC Professor
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In Tiburon, California, Dr. Charles Epstein, a geneticist at the University of California, opens a package mailed to his home and brought inside by his daughter Joanna. The package contains a wooden box, which itself contains a bomb. The resulting explosion blows off several of Epstein’s fingers, breaks his arm, and causes a number of abdominal injuries. Epstein is known as a researcher who has helped identify a gene that may contribute to Down’s Syndrome. [BBC, 11/12/1987; Washington Post, 6/25/1993; Washington Post, 1998; World of Forensic Science, 1/1/2005] The bombing will later be shown to be the work of Theodore “Ted” Kaczynski, the so-called “Unabomber” (see April 3, 1996). Kaczynski once worked as a professor at UC-Berkeley. This is the first bomb known to have been detonated by Kaczynski in over six years (see February 20, 1987). Another device mailed by Kaczynski will detonate two days later (see June 24, 1993).




Entity Tags: University of California at Berkeley, Charles Epstein, Joanna Epstein, Theodore J. (“Ted”) Kaczynski




Timeline Tags: US Domestic Terrorism




      

    

  
    
      

June 24, 1993: Yale Scientist Disfigured by ‘Unabomber’ Device
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An FBI recreation of one of the Unabomber’s explosive devices, on display at the Newseum in Washington, DC. [Source: Newseum / Wikimedia]Computer scientist David Gelernter of Yale University opens a package mailed to his office. The package contains a bomb. It explodes in Gelernter’s hands, severely injuring and ultimately disfiguring him. [BBC, 11/12/1987; Washington Post, 1998] The school’s sprinkler system douses a small blaze started by the bomb. Gelernter is in shock from his injuries; he races down five flights of stairs to the infirmary, dripping blood and fending off bystanders with cries of “Leave me alone!” He suffers extensive injuries to his abdomen, chest, face, and hands. Within a day, the Gelernter bombing is added to the “UNABOM” list of serial bombings, along with the University of California bombing from two days earlier (see June 22, 1993). Federal authorities are dismayed that the “Unabomber” bombings have restarted after more than six years of inactivity (see February 20, 1987). Gelernter may have been targeted because of his invention of a computer language that allows desktop computers to process information in a much more powerful fashion. FBI Director William Sessions says: “The FBI will go back and look at all the bombings of a similar character. It’s the logical thing to be done, and it will be done.” [Washington Post, 6/25/1993] The bombing will later be shown to be the work of Theodore “Ted” Kaczynski, the so-called “Unabomber” (see April 3, 1996).




Entity Tags: William S. Sessions, David Gelernter, Theodore J. (“Ted”) Kaczynski, Yale University




Timeline Tags: US Domestic Terrorism




      

    

  
    
      

June 24, 1993: New York Times Receives Letter from ‘Unabomber,’ Claiming to Represent Anarchist Group
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The assistant managing editor of the New York Times receives a letter from a person or persons claiming to be from an anarchist group called “FC.” The letter, mailed from Sacramento just before the explosions that injured two university officials (see June 22, 1993 and June 24, 1993), includes a code number to ensure that any future communication from the “group” will be genuine. [BBC, 11/12/1987] The letter will later be shown to be the work of Theodore “Ted” Kaczynski, the so-called “Unabomber” (see April 3, 1996). In previous bombings, Kaczynski etched the initials “FC” onto bomb components. “FC” is later found to stand for “Freedom Club.” No such group exists; Kaczynski operates entirely on his own. [Washington Post, 1/23/1998]




Entity Tags: New York Times, Theodore J. (“Ted”) Kaczynski




Timeline Tags: US Domestic Terrorism




      

    

  
    
      

December 10, 1994: Bomb Kills Ad Executive; ‘Unabomber’ Justifies Murder by Citing Exxon Valdez Oil Spill
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Thomas Mosser. [Source: Washington Post]In North Caldwell, New Jersey, advertising executive Thomas Mosser opens a package mailed to his home. Mosser is in his kitchen. His family is in another part of the house; they are preparing to go buy a Christmas tree. When Mosser opens the package, it explodes, tearing his torso open and spilling his entrails onto the kitchen floor. As his horrified wife attempts to staunch the flow with a baby blanket, Mosser dies. Months later, the “Unabomber,” later identified as Theodore “Ted” Kaczynski (see April 3, 1996), takes responsibility for the bombing, claiming that Mosser was targeted for the public relations work his firm did for Exxon; in a letter to the New York Times, Kaczynski will reference the wreck of the oil tanker Exxon Valdez and the subsequent massive oil spill as justification for Mosser’s murder (see April 24, 1995). [BBC, 11/12/1987; Washington Post, 4/13/1996; Washington Post, 1998; Washington Post, 5/5/1998] Friends and co-workers are initially perplexed by Mosser’s murder. “We’re all perplexed,” says Kathy Hyett, who worked with Mosser at Burson-Marstellar. “Why? Why?” Some of his colleagues wonder, presciently as it turns out, if any of the clients of Mosser’s firms might have triggered the attack. A college friend of Mosser’s, John Hanchette, says, “The idea of Tom’s death this way is so foreign to me that I thought, ‘It must be another Tom Mosser.’” [New York Times, 12/13/1994] Mosser is a senior executive at Young & Rubicam Inc., the parent company of public relations firm Burson-Marstellar, one of New York’s most successful PR agencies. Kaczynski will write that Burson-Marstellar represents everything that is wrong with corporate America. In his letter, Kaczynski will write, “We blew up Thomas Mosser last December because he was a Burston-Marsteller executive.” (Kaczynski misrepresents himself as one of a group of anarchists he calls “FC,” later found to stand for “Freedom Club.”) Kaczynski will blame Burson-Marstellar for helping Exxon “clean up its public image” after the Exxon Valdez oil spill and, more broadly, for “manipulating people’s attitudes.” The firm has received negative publicity, largely in the more radical environmental press, and has been listed in articles in “No Sweat News” and “Earth First!” as representing a number of firms that are involved in damaging the environment. The Earth First! (see 1980 and After) article blames Burson-Marstellar and other PR firms for attempting to make the public believe that there is no serious environmental crisis. [Washington Post, 4/13/1996; Washington Post, 1/23/1998] Burson-Marstellar will deny any involvement with Exxon during the Valdez crisis, though Exxon later asked the firm to critique the way its officials had handled the case. [Washington Post, 4/13/1996; Washington Post, 1/23/1998] Kaczynski, who misspells Burson-Marstellar in the same way that it was misspelled in the Earth First! Journal article, did not know that Earth First!‘s information was incorrect; as the firm will claim, Burson-Marstellar never worked for Exxon to clean up the Exxon Valdez oil spill. The Southern Poverty Law Center will observe, “Thanks to incorrect information from EarthFirst!, Mosser was killed for something his company never did.” [Southern Poverty Law Center, 9/2002] After Kaczynski’s arrest, Jake Kreilik of the Native Forest Network will say, “It is obvious if you read the Unabomber’s manifesto that there is a heavy emphasis against technology and a lot of the other things that Earth First Journal focuses on in terms of the radical end of environmental politics.” Burston-Marstellar has been the focus of pro-environmental protests in the last several months, a fact of which Kaczynski may have been aware. [New York Times, 4/8/1996]




Entity Tags: John Hanchette, Kathy Hyett, Southern Poverty Law Center, Jake Kreilik, Young & Rubicam Inc, Earth First!, ExxonMobil, Theodore J. (“Ted”) Kaczynski, Burson-Marstellar, Thomas J. Mosser




Timeline Tags: US Domestic Terrorism




      

    

  
    
      

April 24, 1995: Timber Lobbyist Killed by ‘Unabomber’ Device
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Gilbert Murray. [Source: Washington Post]A timber industry lobbyist, Gilbert Murray, is killed when a parcel explodes at his Sacramento, California, office. The package is addressed to William Dennison, whom Murray replaced as president of the California Forestry Association. [BBC, 11/12/1987; New York Times, 4/8/1996; Washington Post, 4/14/1996; Washington Post, 1998] The explosion is so powerful that it shatters windows in Murray’s office. Witnesses describe the package as wrapped in brown paper and about the size of a shoebox. CFA official Donn Zea says he suspects environmental extremists are behind the attack. “In my personal opinion, this is the work of extreme environmentalists, not linked to” the Oklahoma City bombing (see 8:35 a.m. - 9:02 a.m. April 19, 1995), he says. He does acknowledge that it is possible someone might have confused his organization with a government agency, something he says frequently occurs. Earth First! activist Judi Bari, who was injured in a car bombing in Oakland in 1990, says her group had nothing to do with the blast. “Having been the recipient of that kind of terror, I can’t imagine anybody doing that to another human being,” she tells a reporter. “We firmly embrace non-violence, and we wouldn’t consider doing anything of the kind.” [Associated Press, 4/25/1995] The bombing will later be shown to be the work of Theodore “Ted” Kaczynski, the so-called “Unabomber” (see April 3, 1996). In 1987, Kaczynski killed a Sacramento computer shop owner (see December 11, 1985). Both Murray and Dennison have ties to the University of California at Berkeley, where Kaczynski taught mathematics; Murray graduated from the university in 1975, and Dennison, a 1959 graduate from the school, lectured there between 1971 and 1988. It is not known if these ties drove Kaczynski to target either Dennison or Murray. [Washington Post, 4/14/1996]




Entity Tags: William Dennison, Donn Zea, California Forestry Association, Gilbert Murray, Theodore J. (“Ted”) Kaczynski




Timeline Tags: US Domestic Terrorism




      

    

  
    
      

April 24, 1995: ’Unabomber’ Promises to Stop Bombing Spree if National Publication Prints Article
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The New York Times receives a letter from the so-called “Unabomber,” who calls himself “the terrorist group FC.” This is not the first time the Unabomber has identified himself through these initials (see June 24, 1993). The author, who is as yet unidentified, promises to stop sending bombs if a lengthy article written by the “group” is printed in a national periodical such as the Times, Newsweek, or Time magazine. The writer promises to wait three months; if the publications do not print his article, he writes, he will “start building our next bomb.” [BBC, 11/12/1987; Washington Post, 4/13/1996; Washington Post, 1998] The letter is actually one of four copies mailed out together on April 20, 1995. [Knight Ridder, 5/28/1995] According to the letter, the Unabomber was disappointed in the relatively small amount of damage done by the early bombs (see May 25-26, 1978, May 9, 1979, November 15, 1979, June 10, 1980, and May 5, 1982). “Our early bombs were too ineffectual to attract much public attention or give encouragement to those who hate the system,” he writes. He adds that after the early bombs, he took “a couple of years off to do some experimenting. We learned how to make pipe bombs that were powerful enough, and we used these in a couple of successful bombings (see December 11, 1985, December 10, 1994, and April 24, 1995) as well as in some unsuccessful ones.” Of his attempt to bomb a Boeing passenger flight in 1979 (see November 15, 1979), the letter states: “The idea was to kill a lot of business people who we assumed would constitute the majority of passengers. But of course, some passengers would likely have been innocent people—maybe kids or some working stiff going to see his sick grandmother. We’re glad now that that attempt failed.” Of the injury suffered by secretary Janet Smith (see May 5, 1982), he writes, “We certainly regret that.” However, he expresses no compunctions about having killed his recent victims, timber industry lobbyist Gilbert Murray (see April 24, 1995) and advertising executive Thomas Mosser (see December 10, 1994). He writes, “[W]hen we were young and comparatively reckless we were much more careless in selecting targets than we are now.” Of Mosser, he writes: “We blew up Thomas Mosser last December because he was a Burston[sic]-Marsteller executive.… Burston[sic]-Marsteller is about the biggest organization in the public relations field. This means that its business is the development of techniques for manipulating people’s attitudes.” [Washington Post, 4/14/1996] The manuscript shows that he targeted Mosser because he believed Mosser’s firm was involved in helping Exxon minimize public criticism of its actions surrounding the Exxon Valdez oil spill. The letter also denies targeting random university professors or academics: “Some news reports have made the misleading statement that we have been attacking universities or scholars,” it reads. “We would not want anyone to think that we have any desire to hurt professors who study archaeology, history, literature, or harmless stuff like that. The people we are out to get are the scientists and the engineers.” [Knight Ridder, 5/28/1995] The letter will later be shown to be the work of former college professor and recluse Theodore “Ted” Kaczynski (see April 3, 1996). The Washington Post will print his article, which will trigger his identification (see September 19, 1995). “FC” will later be found to stand for “Freedom Club.” [Washington Post, 1/23/1998]




Entity Tags: Gilbert Murray, ExxonMobil, Theodore J. (“Ted”) Kaczynski, Burson-Marstellar, Thomas J. Mosser, Janet Smith, New York Times, Washington Post




Timeline Tags: US Domestic Terrorism




      

    

  
    
      

May 1, 1995 and After: ’Unabomber’ Sends Professor Letter Asking Him to Read Manuscript
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The San Francisco Chronicle publishes an article about the Oklahoma City bombing (see 8:35 a.m. - 9:02 a.m. April 19, 1995) and the lengthy spate of bombings attributed to the “Unabomber” (see May 25-26, 1978 and April 24, 1995). The first person quoted in the Chronicle article is Tom Tyler, a social psychology professor at the University of California at Berkeley. Unbeknownst to Tyler or the Chronicle, the Unabomber is Theodore “Ted” Kaczynski, a former mathematics professor at Berkeley (see April 3, 1996). Tyler, who will later say he was not at Berkeley when Kaczynski taught there, receives a letter from the Unabomber shortly after the article is published. The letter is addressed to Tyler, and identifies him as “head of the social psychology group,” the same incorrect title he was given in the Chronicle. It contains a long manuscript written by the Unabomber (see April 24, 1995) and asks him to read it. “I said in the article that the Oklahoma City bomber and the Unabomber were examples of people who had exaggerated feelings that the government was out to get them,” Tyler later recalls. “The Unabomber objected to that characterization of him.” The letter asks Tyler to read his document, which he had sent to the New York Times, the Washington Post, and three other media outlets (see September 19, 1995). Tyler responds that he welcomes Kaczynski’s suggestion that revolution “need not be violent or sudden,” says that Kaczynski is not alone in feeling discontented with today’s society, and that “it is wrong to simply say that people who are dissatisfied are in some way non-rational.” However, Tyler disagrees with his argument that industrial-technological society cannot be reformed. [Associated Press, 7/5/1995; Washington Post, 4/14/1996]
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September 19, 1995: Washington Post Prints ‘Unabomber’ Manifesto
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The Washington Post prints the Unabomber’s “manifesto” in an eight-page supplement. It is a 35,000-word document manually typed on 56 single-spaced pages (not including 11 pages of footnotes), largely about the dangers and ills of technology. [BBC, 11/12/1987; Washington Post, 4/13/1996; Washington Post, 1998; Newseum, 2011] It is published in cooperation with the New York Times. According to the Post, the document rails against modern society and technology, and explains something of the bomber’s rationale for his 17-year bombing spree. “In order to get our message before the public with some chance of making a lasting impression, we’ve had to kill people,” the author writes. He also admits to killing advertising executive Thomas Mosser (see December 10, 1994), and blames the firm Mosser worked for, Burson-Marstellar, for working with Exxon to minimize the public criticism the corporation received after the Exxon Valdez spill: “We blew up Thomas Mosser last December because he was a Burston-Marsteller executive,” the letter reads. The author represents himself as one of a group of anarchists he calls “FC,” and also misspells the name of the firm. [Washington Post, 4/13/1996] “FC” will later be found to stand for “Freedom Club.” [Washington Post, 1/23/1998]





Publish Manifesto or Suffer More Bombings, Unabomber Writes - The Post is following the directive made months before to the New York Times that the bomber, or the group he claims to represent, will stop his bombing spree if a national publication prints his article (see April 24, 1995). The manifesto will lead to the identification of the Unabomber as former college professor Theodore “Ted” Kaczynski (see April 3, 1996). Kaczynski’s sister-in-law Linda Patrik reads the manifesto in the International Herald Tribune and tells her husband David Kaczynski that she believes the manifesto could have been written by his brother. David Kaczynski reads the manifesto and agrees; he will, reluctantly, inform the FBI that it should consider his brother a suspect. [KSPR-TV, 2011]





Manifesto: Industry and Technology Must Be Destroyed to Save Humanity - Kaczynski’s manuscript is entitled “Industrial Society and Its Future.” (Throughout the manuscript, Kaczynski maintains the fiction that a group of people—“we”—are responsible for the document.) He calls industry and technology “a disaster for the human race,” claiming that they have “destabilized society… made life unfulfilling… subjected human beings to indignities… led to widespread psychological suffering (in the Third World to physical suffering as well) and… inflicted severe damage on the natural world.” The only way to save humanity, he writes, is for industry and technology to “break down.” He advocates “a revolution against the industrial system,” which “may or may not make use of violence.” He says he does not advocate a political revolution, and does not advocate the overthrow of governments, but instead “the economic and technological basis of the present society.”





'Leftists' 'Hate America,' 'Western Civilization,' and 'White Males' - Kaczynski bemoans the “feelings of inferiority” and “oversocialization” he attributes to the people he calls “leftists,” and says the “minority” of left-leaning “activists” and “feminists… hate anything that has an image of being strong, good, and successful. They hate America, they hate Western civilization, they hate white males, they hate rationality. The reasons that leftists give for hating the West, etc. clearly do not correspond with their real motives. They SAY they hate the West because it is warlike, imperialistic, sexist, ethnocentric, and so forth, but where these same faults appear in socialist countries or in primitive cultures, the leftist finds excuses for them, or at best he GRUDGINGLY admits that they exist; whereas he ENTHUSIASTICALLY points out (and often greatly exaggerates) these faults where they appear in Western civilization. Thus it is clear that these faults are not the leftist’s real motive for hating America and the West. He hates America and the West because they are strong and successful.… The leftist is anti-individualistic, pro-collectivist. He wants society to solve everyone’s problems for them, satisfy everyone’s needs for them, take care of them. He is not the sort of person who has an inner sense of confidence in his ability to solve his own problems and satisfy his own needs. The leftist is antagonistic to the concept of competition because, deep inside, he feels like a loser.” “Leftists” prefer “sordid” art forms that celebrate either “defeat and despair” or debauchery and depravity, Kaczynski writes. Ultimately, they are masochistic and self-hating, he claims. They are ruled by moral relativism, and have no real ethical or moral stance, though they pretend to such. “If our society had no social problems at all,” Kaczynski writes, “the leftists would have to INVENT problems in order to provide themselves with an excuse for making a fuss.”





Conservatives 'Fools' for Embracing Technology as Well as 'Traditional Values' - Kaczynski says that industry and technology do not cause society’s problems, but they exacerbate and intensify those problems. In a technological society, people are forced to live in ways nature and evolution never intended. In this section, he turns from lambasting “leftists” to calling conservatives “fools,” writing: “They whine about the decay of traditional values, yet they enthusiastically support technological progress and economic growth. Apparently it never occurs to them that you can’t make rapid, drastic changes in the technology and the economy of a society without causing rapid changes in all other aspects of the society as well, and that such rapid changes inevitably break down traditional values.”





Revolution 'Easier than Reform' - After a long analysis of a variety of social ills and behaviors, Kaczynski writes that modern industrial/technological society as we know it cannot be reformed, only destroyed and rebuilt. It is specious, he maintains, to believe that “bad” parts of technology can be eliminated while retaining the “good” parts. Moreover, he claims, technology is a more powerful social force than humanity’s aspirations for freedom. “The only way out,” he concludes, “is to dispense with the industrial-technological system altogether. This implies revolution, not necessarily an armed uprising, but certainly a radical and fundamental change in the nature of society.” Leftists, he writes, must not be part of any such revolution, because of their tendencies towards collectivization and totalitarianism, their love of technology, and their lust for power. Only anarchists, who desire to exist on an individual or small-group basis, can effectively carry out this level of social change. [Kaczynski, 1995]
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January-March 1996 and After: ’Unabomber’ Brother Informs FBI that Brother Might Be Suspect in Bombings
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David Kacynski informs the FBI that his brother, Theodore “Ted” Kaczynski, might be the infamous “Unabomber.” The situation begins when their mother Wanda puts her Lombard, Illinois house up for sale in preparation to move to Schenectady, New York, to live closer to David. In the final days before the move, Wanda and David Kaczynski find documents written by David’s older brother Ted that they find disturbing.





Independent Investigation - Even before the publication of the “Unabomber” manifesto in the Washington Post and elsewhere (see September 19, 1995), David Kaczynski had worried that his brother might be the Unabomber. After its publication, his wife Linda Patrik read the manifesto and alerted David Kaczynski to its possible connection to his brother. David Kaczynski goes through the papers from his mother’s house, which include letters written by his brother from as far back as the 1970s protesting the use of technology. The themes and wording of the letters were disturbingly similar to the manuscript attributed to the Unabomber. David Kaczynski contacted a private investigator (later identified as Susan Swanson, a long-time friend of the family), who compiled information about the Unabomber’s attacks. David Kaczynski compared them to information he had about his brother’s movements. “She was able to deduce that he worked in the cities that were relevant at the correct times,” her supervisor Terry Lenzner will later say. Swanson contacted a colleague, former FBI profiler Clint Van Zandt, who had briefly worked on a psychological profile of the Unabomber. Van Zandt compared letters written by Ted Kaczynski (whom Swanson did not reveal as the author) with the Unabomber document, and found marked similarities between the two. In mid-January, Van Zandt contacts Swanson and tells her the similarities are so strong that her client needs to go to the FBI, or he will be forced to do so. Swanson has already suggested that David Kaczynski retain the services of lawyer Anthony Bisceglie to represent the family.





Contacting the FBI - In late January, Bisceglie contacts the FBI in Washington, choosing to contact a friend in the bureau instead of the FBI’s Unabom task force in California. An FBI official will later recall, “The lawyer was nervous.” Initially, Bisceglie describes the situation without naming either of the brothers, or giving too much information about the grounds for David’s suspicions. “The brother was nervous,” the official later adds, “wanting to protect and not to smear his brother’s name if he wasn’t guilty and not to hurt him if he was.” After weeks of discussion, Bisceglie and David Kaczynski meet with FBI agents; David Kaczynski brings the documents from his mother’s house. Neither Bisceglie nor David Kaczynski are eager to identify Ted Kaczynski, but FBI agents have begun checking David Kaczynski’s background, and have already determined that Ted Kaczynski is probably the person he suspects of being the Unabomber. “We had kind of figured it out before he told us who his brother was, and that they both went to Harvard,” the official will later say. Bisceglie and David Kaczynski identify Theodore Kaczynski to FBI officials in early February. (Wanda Kaczynski is not told of the suspicions against her eldest son until late March.) Officials later say that they never considered David Kaczynski as having any involvement in his brother’s deeds, and never thought that he was motivated by the prospect of receiving the $1 million reward offered by the FBI for his capture and conviction (see August 20, 1998). Instead, the officials will say, David Kaczynski and the family want to ensure that if the FBI does go after Theodore Kaczynski, they will take precautions not to hurt him if and when they find him. Wanda Kaczynski authorizes an FBI search of the Lombard house as the family is preparing to leave. Using evidence found at the house, along with the documents and information provided by David Kaczynski and its own investigations, the FBI quickly learns that Theodore Kaczynski lives in an isolated cabin in the Montana mountains. Family and friends recall Ted Kaczynski as a brilliant mathematics student, perhaps a genius, but quite reclusive. LeRoy Weinberg, a veterinarian who lived behind the Kaczynskis in Evergreen Park, will later recall: “He never played with the other kids. He was a brilliant student, but even then his brother was much more social. I remember saying at the time that he may be brilliant, but I’m sure glad he’s not my kid.” Neighbors are aware that Ted Kaczynski had abandoned a promising career as a mathematics professor at the University of California at Berkeley to move into a tiny rural cabin in Montana some 15 years ago, and know little else. The Kaczynski’s father committed suicide in 1990 after learning he was suffering from terminal cancer. [New York Times, 4/4/1996; Washington Post, 4/5/1996; Reuters, 4/8/1996; Chicago Tribune, 4/9/1996] In April 1996, Van Zandt will say that David Kaczynski is a “national hero” for turning in his brother. “He used us to verify in his own mind his suspicions that his own brother may have been the Unabomber,” he will say. “Unfortunately, we confirmed his worst fears.” [Chicago Tribune, 4/9/1996]
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April 3, 1996: Former UC-Berkeley Professor Arrested for Unabomber Crimes
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Theodore ‘Ted’ Kaczynski, accused of killing two people and injuring 29 as part of the ‘Unabomber’ crime spree, shown shortly after his arrest. He is wearing the orange prison garb issued to him by Montana authorities. [Source: Associated Press]Theodore “Ted” Kaczynski, a former University of California at Berkeley mathematics professor who now lives as a recluse in a one-room, 10-foot by 12-foot cabin in the mountains outside Lincoln, Montana, is arrested for possession of bomb components. He is subsequently proven to be the “Unabomber” (see January 22, 1998). Kaczynski is turned in to law enforcement officials by his brother David Kaczynski, who believes Kaczynski’s writings bear a marked resemblance to the Unabomber’s recently published manifesto (see September 19, 1995 and January-March 1996 and After). [BBC, 11/12/1987; Washington Post, 1998; KSPR-TV, 2011]





Tiny Cabin Filled with Evidence - The cabin lacks indoor plumbing and running water. Among other items, the cabin contains a potbellied stove, which Kaczynski used to both heat the cabin and melt the metals used in making his bombs; a hooded sweatshirt similar to the one he is depicted as wearing in the now-infamous FBI sketch released of him years earlier (see February 20, 1987); the typewriter used to type his “manifesto”; books on bomb-making and many other subjects; a homemade pistol; and other more mundane items. [Washington Post, 4/4/1996; KSPR-TV, 2011] In the days after the arrest, the FBI will reveal that two live bombs found in the cabin are nearly identical to lethal devices used by the Unabomber in 1994 and 1995, though the bureau will not give more specifics about the bombs found. “It was as if once he found the right design, he stuck with it,” an FBI official will say. [New York Times, 4/8/1996] The evidence found in the cabin sheds light on Kaczynski’s motivations for the bombings (see April 3, 1996).





FBI Had No Leads - Kaczynski is responsible for killing Hugh Scrutton and two other people (see December 10, 1994 and April 24, 1995) and injuring 29 others between 1978 and 1995. FBI officials later say that while they have tracked thousands of leads over Kaczynski’s 18-year bombing spree, they had no real clues as to his identity before his brother stepped up to identify him as a possible suspect. David Kaczynski later says that he was not sure his brother was the bomber for a very long time: “I had never seen him violent, not toward me, not toward anyone. I tended to see his anger turned inward,” he will say. [Washington Post, 4/13/1996; Washington Post, 8/21/1998]





Arrest Uneventful - The arrest comes after weeks of intensive, if unobtrusive, surveillance by the FBI along with postal inspectors and explosives specialists. Disguised as lumberjacks and outdoorsmen, the agents began slipping into Helena and the tiny hamlet of Lincoln, some 50 miles northwest of Helena and not far from the cabin. The agents learned more about Kaczynski from local residents, and found that he is essentially a hermit who rarely leaves the property. FBI snipers moved in close to the cabin and staked it out for weeks, communicating with their commanders by encrypted radios. Mostly they watched as Kaczynski tended his garden and retrieved provisions from his root cellar; during the time he was under surveillance, he never left the property. On April 3, the agents finally move in, with 40 men in body armor surrounding the cabin and proffering a search warrant. An Army ordnance team accompanies the agents, with the duty of searching for booby traps; none are found. When Kaczynski sees the agents, he tries to withdraw inside the cabins, but is restrained. Once the agents have him, Kaczynski puts up no further resistance, and as one official says, becomes “quite personable, and well spoken.” He immediately asks for a lawyer, and refuses to answer questions, though he engages in pleasant small talk with the agents. A law enforcement official, noting that the FBI and other law enforcement agencies have collected a huge amount of physical and forensic evidence over the 17-year span of bombings, says, “We always believed there would come a day when all these many bits of information would begin to come together and that day was the day we executed the search warrant.” [New York Times, 4/4/1996]
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April 3, 1996: Evidence Found in ‘Unabomber’ Cabin Sheds Light on Motives for Bombings
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When the FBI arrests “Unabomber” suspect Theodore “Ted” Kaczynski, a former University of California at Berkeley mathematics professor, in his tiny cabin outside Lincoln, Montana (see April 3, 1996), they also find a wealth of evidence that gives some indications as to why Kaczynski may have carried out the bombings. Some of the documents found in Kaczynski’s cabin relate directly to Kaczynski’s plans and executions of his bombing plots. Most of the documents are journals and diaries kept in at least 10 three-ring binders; some are written in Spanish and others in an easily decipherable code. They include explicit admissions, sometimes even boasts, of his crimes. According to federal prosecutors, some of the documents “reflect, in both word and deeds, the defendant’s hatred of anyone who interferes with the way he wants to live his life and his anti-technology views.” They cover his experimentation with various types of bombs, his methods of constructing explosive devices, and commentary on the outcome of his attacks. One journal entry regards the murder of computer store owner Hugh Scrutton (see December 11, 1985). Of that bombing, Kaczynski wrote: “Experiment 97. Dec. 11, 1985, I planted a bomb disguised to look like a scrap of lumber behind Rentech computer store in Sacramento. According to San Francisco Examiner, Dec. 20, the ‘operator‘… was killed, blown to bits.… Excellent! Humane way to eliminate someone. Probably never felt a thing.” He referred to a $25,000 reward by writing, “Rather flattering.” An earlier entry references the bomb that injured United Airlines president Percy Wood (see June 10, 1980): “After complicated preparation I succeeded in injuring the Pres of United A.L. but he was only one of a vast army of people who directly or indirectly are responsible for the jets.” [New York Times, 4/5/1996; Washington Post, 11/9/1997; Washington Post, 1/23/1998] Kaczynski’s journals reveal something of his inner motivations for his bombings. “I believe in nothing,” he wrote. “I don’t even believe in the cult of nature-worshipers or wilderness-worshipers.” Of his killings, Kaczynski wrote, “My motive for doing what I am going to do is simply personal revenge.” [Washington Post, 5/5/1998] However, his “manifesto” as published by the Washington Post gives some clues as to the political and social impetus for the bombings (see September 19, 1995).
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April 4, 1996: ’Unabomber’ Charged with Federal Weapons Violation
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Ted Kaczynski’s mug shot. [Source: Federal Bureau of Investigation]Theodore “Ted” Kaczynski, the so-called “Unabomber” (see April 3, 1996), is charged with a federal weapons violation as a result of his possession of unlawful bomb parts. [Washington Post, 1998] Kaczynski is charged with the violation in a Helena, Montana, court; he was captured in a small rural cabin in nearby Lincoln, Montana. [Washington Post, 4/5/1996] A New York Times reporter describes Kaczynski as “dressed in orange jail-house overalls,” and with a “confident” appearance, even wearing “a bit of a smirk on his face as he glanced around the courtroom.” Kaczynski ignores shouted questions from reporters asking if he is responsible for the bombings; his responses to Judge Charles C. Lovell as to his mental competence and understanding of the charge against him are clear and rational. Lovell assigns public defender Michael Donahoe as his lawyer. FBI investigators tell reporters they are confident that Kaczynski is indeed responsible for the bombings. They add that it is likely Kaczynski will soon be moved to California, either to San Francisco, home base of the federal task force that has searched for the Unabomber for years, or to Sacramento, where the latest attack occurred last April (see April 24, 1995). [New York Times, 4/5/1996]
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April 8, 1996: Lawyers Jockey to Represent Accused ‘Unabomber’
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The public defender for Theodore “Ted” Kaczynski, the so-called “Unabomber” (see April 3, 1996), files a court order seeking to stop other lawyers from trying to take over Kaczynski’s defense. Michael Donahoe, a public defender, cites Montana state rules forbidding lawyers from asking a defendant to hire them if they know the defendant already has a lawyer, and prohibiting requests involving coercion. “This case has drawn substantial media attention, and that attention has caused people from a variety of disciplines to offer services to Mr. Kaczynski,” Donahoe says in his motion. Some lawyers have, Donahoe says, “taken it upon themselves to contact Mr. Kaczynski directly,” including a California lawyer, Warren Wilson. Reuters observes, “Lawyers frequently offer their services free in highly visible cases because of the publicity they generate.” [Reuters, 4/8/1996]
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April 9, 1996: Lengthy Correspondance between ‘Unabomber,’ Mexican Farmhand Revealed
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The New York Times reveals that Theodore “Ted” Kaczynski, the so-called “Unabomber” (see April 3, 1996), has engaged in a seven-year “pen pal” correspondance with an elderly Mexican farmhand he has never personally met. The farmhand, Juan Sanchez Arreola, a 68-year-old farm worker from Chihuahua, Mexico, is not suspected to have any connection with Kaczynski’s alleged bombing spree. Kaczynski began writing to Sanchez in 1988 after learning of his existence through his brother, David Kaczynski; Sanchez had done some work for David Kaczynski as a handyman on some West Texas property David Kaczynski owned. The letters shed little direct light on Kaczynski’s suspected career as the “Unabomber,” but they do give details of his life as a recluse in the Montana woods. Sanchez shows three of the letters he received from Kaczynski to a Times reporter, and says he threw some of the letters away. Kaczynski wrote of his fascination with the Mexican revolutionary Pancho Villa, and described in detail his life in his mountain cabin with little money or food. In November 1995, Kaczynski wrote: “I am fine here. I am poorer than ever, but I am in very good health, and that is more important than anything. As to my poverty, I have $53.01 exactly, barely enough to stave off hunger this winter without hunting rabbits for their meat. But with the rabbit meat and a little flour and other things that I have put away, also a few dried vegetables from my little garden, I will get through the winter very well. And when the spring comes, perhaps I will have better luck with work and money, so that I can go to visit you. We will see.” Kaczynski also sent Sanchez at least one Christmas present, a brightly painted wooden cylinder bearing the motto “Montani Semper Liberi,” Latin for “Mountain Men are Always Free.” Sanchez says Kaczynski had twice asked his brother for money in 1995. “We only knew each other through letters,” says Sanchez, who says he was stunned to learn that his pen pal was suspected of a spree of lethal bombings. They did not discuss the bombings, Sanchez says, nor did they talk about politics, aside from their discussions of Villa and Mexican history. [New York Times, 4/9/1996; New York Times, 4/10/1996; New York Times, 4/11/1996]
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April 11, 1996: Prosecutors Named in Unabomber Case
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Federal prosecutor Robert J. Cleary, an assistant US attorney based in Newark, New Jersey, is named the lead prosecutor in the Unabomber case (see April 3, 1996). Justice Department officials say that the government has not yet decided what charges to file against suspected bomber Theodore J. Kaczynski, though experts believe that he will be charged with the murder of advertising executive Thomas J. Mosser, killed by a mail bomb almost two years ago (see December 10, 1994). The Mosser murder, along with a second Unabomb-connected murder (see April 24, 1995), are important, legal observers say, because they are the only two cases punishable by the death penalty. Currently, Kaczynski is being held in Helena, Montana, on charges of possession of illegal explosives. He is being held without bail. Officials say they doubt that Kaczynski will be prosecuted for all 16 of the bombings he is suspected of committing, but only those that caused serious injury or death. Cleary’s prosecution team is made up of himself, Stephen P. Freccero of San Francisco, Robert Steven Lapham of Sacramento, Bernard F. Hubley of Montana, and two Justice Department lawyers, E. Thomas Roberts and J. Douglas Wilson. [New York Times, 4/12/1996] Cleary has been the US Attorney’s liaison to the Unabom task force, based in San Francisco, since Mosser’s death. [Washington Post, 4/13/1996]
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April 12, 1996: Federal Agents Recover Draft of ‘Unabomber’ Manifesto in Montana Cabin
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Federal agents announce that they have recovered what they believe is the master copy of the Unabomber “manifesto” from the Montana cabin of accused serial bomber Theodore “Ted” Kaczynski. Agents say that the 35,000-word manifesto, titled “Industrial Society and Its Future,” and whose publication in the Washington Post led to Kaczynski’s discovery and arrest (see September 19, 1995 and April 3, 1996), should conclusively prove that Kaczynski is in fact the Unabomber. One law enforcement official says that the evidence is so strong against Kaczynski with the discovery of the manuscript that “[i]f we lose this one, we’d better close up and go home.” Federal agents have been carefully combing every inch of Kaczynski’s cabin, X-raying boxes and meticulously examining items to ensure none of them are booby-trapped. Authorities have already found one live bomb; a senior official says, “They found a bomb, that’s a good reason to go slow.” They believe that Kaczynski laboriously typed out copy after copy of the document for the Post and the New York Times. Other documents in Kaczynski’s cabin name some of his bombing victims, as well as an apparent list of future intended targets, including a number of West Coast forestry officials. Notes found in the cabin also name a number of current and retired University of California-Berkeley professors and a department at the school. Kaczynski was once a professor at the school. They have also found chemicals and other materials used to make bombs similar to those Kaczynski is accused of sending to a number of targets over his 17-year run, and a partially constructed bomb in addition to the live device. They have found three manual typewriters in the cabin; one of them matches a letter sent to the Times threatening further bombings if the manifesto was not published (see April 24, 1995). [Washington Post, 4/13/1996; New York Times, 4/13/1996]
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Before April 15, 1996: Internet News Groups Form around Unabomber
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A large and inquisitive “fan” group springs up on the Internet in response to the arrest of Theodore J. Kaczynski, the suspected “Unabomber” (see September 19, 1995 and April 3, 1996). Many are members of a Usenet news group called “alt.fan.unabomber,” though its members are not all “fans” of Kaczynski’s actions nor of his anti-technology ideology. One poster to the group writes: “Man, is this ever weird. There is now a news group about the guy who despises technology.” Other groups also form around Kaczynski. Most of the posts focus on his views or are darkly humorous speculations on what he ate and how he lived while in seclusion. One large news group, “sci.math,” posts his bibliography along with commentaries on his mathematical past. Some observers point to his stated antipathy for technology and his recommendation to destroy technology and bring humanity “back to nature,” while others use his stance to promote their own counterculture views as expressed through technology. Kaczynski himself posted nothing, as far as can be determined, on the Internet. [New York Times, 4/15/1996]
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April 15, 1996: ’Unabomber’ Inventory Released by Judge
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Federal Judge Charles Lovell releases an inventory of the contents of the remote Montana cabin belonging to the so-called “Unabomber” (see April 3, 1996). The inventory of the cabin’s contents, mostly the belongings of Unabomber suspect Theodore J. Kaczynski, was compiled by the FBI. The 600-item inventory shows that Kaczynski had the addresses and other information of corporate executives, presumably for future bombing targets, along with a plethora of explosive devices and components, five guns, street maps of San Francisco, and hundreds of books. The books include a Bible, volumes on Eastern mysticism, and a book by social critic Paul Goodman. The FBI also lists medications such as trazodone hydrochloride, leading investigators to believe that Kaczynski may suffer from insomnia or another malady. The inventory also lists a hooded jacket, a blue zippered sweatshirt with a hood, and two pairs of plastic glasses, similar to the clothing and sunglasses described by a 1987 witness to a Salt Lake City bombing (see February 20, 1987). The inventory includes hundreds of mundane items such as a yellow plastic bucket, hiking boots, a bag of fishhooks, matches, a pocket knife, a metal pot, and a backpack. Lovell also releases the original search warrant, which told what agents believed they might find, including explosives and books on Chinese philosophy as cited in Kaczynski’s manifesto (see September 19, 1995). Three typewriters, apparently used to type the manifesto, are also listed. [New York Times, 4/16/1996]
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June 9, 1996: ’Unabomber’ Charged for Two Bombing Deaths
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Theodore “Ted” Kaczynski, the so-called “Unabomber” (see April 3, 1996), is charged in two fatal bombings in Sacramento, California (see December 11, 1985 and April 24, 1995). [Washington Post, 1998] He is not charged with murder specifically, but with transporting and mailing explosive devices with the intent to kill and injure. [Washington Post, 11/9/1997]
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June 11-13, 1997: McVeigh Sentenced to Death in Oklahoma City Bombing
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James Blassengill and his wife, Willie, who lost six family members in the bombing, comfort one another after the verdict. [Source: AP / Washington Post]The jury in the trial of convicted Oklahoma City bomber Timothy McVeigh (see June 2, 1997) unanimously decides that McVeigh should be sentenced to death by lethal injection. The verdict is written in heavy black ink by jury foreman James Osgood, a single word: “Death.”





Statements by Prosecution and Defense - The prosecution puts an array of survivors and family members of the victims on the stand to tell their harrowing stories, and shows videotapes of some of the surviving children battling grave injuries in the months after the bombing. The defense counters with testimonials from some of McVeigh’s former Army friends (see March 24, 1988 - Late 1990 and January - March 1991 and After), and a presentation by McVeigh’s divorced parents, Bill McVeigh and Mildred Frazer; the father introduces a 15-minute videotape of McVeigh as a child and concludes simply, “I love Tim.” The defense emphasizes McVeigh’s far-right political views, insisting that his misguided belief that the government intended to impose tyranny on its citizens was fueled by the Ruby Ridge (see August 31, 1992 and August 21-31, 1992) and Branch Davidian (see April 19, 1993 and April 19, 1993 and After) incidents, and drove McVeigh to mount his own strike against a government facility. However, defense lawyer Richard Burr tells the jury, “He is just like any of us.” The defense brings in soldiers who served with McVeigh in the Army to testify about McVeigh’s exemplary service, but their statements are quickly neutralized when prosecutors remind them that they are all taught as their first rule of duty “never to kill noncombatants, including women and children.” Another damning moment comes when prosecutor Beth Wilkinson elicits testimony that shows McVeigh killed more people in the bombing than US forces lost during Desert Storm—168 to 137. Jones pleads for a life sentence without parole. At no time do defense lawyers say that McVeigh feels any remorse towards the lives he took.





Unanimous Verdict - The jury takes about 11 hours over two days to reach its verdict. The jury unanimously finds that at least seven “aggravating circumstances” were associated with McVeigh’s crimes, including his intention to kill, his premeditation and planning, that he created a grave risk to others with reckless disregard for their lives, that he committed offenses against federal law enforcement officials, and that he created severe losses for the victims’ families. They are split in consideration of “mitigating factors” proposed by the defense. Only two find McVeigh to be a “reliable and dependable person”; only four say he had “done good deeds and helped others” during his life; none see him as a “good and loyal friend”; and none agree with the proposition that he “believed deeply in the ideals upon which the United States was founded.” Lead prosecutor Joseph Hartzler says: “This is not a day of great joy for the prosecution team. We’re pleased that the system worked and justice prevailed. But the verdict doesn’t diminish the great sadness that occurred in Oklahoma City two years ago. Our only hope is that the verdict will go some way toward preventing such a terrible, drastic crime from ever occurring again.” Juror Tonya Stedman says that the jury wrestled with the idea of taking McVeigh’s life for his crimes: “It was difficult because we’re talking about a life. Yes, 168 died as a result of it, but this is another life to consider. This was a big decision. I feel confident in the decision we made.” Most relatives of the bombing victims echo the sentiments expressed by Charles Tomlin, who lost a son in the explosion: “I could see the strain on them [the jurors]. You know it was a hard decision to make to put a man to death, but I’m glad they did.” However, some agree with James Kreymborg, who lost his wife and daughter in the blast. Kreymborg says he “really did not want the death penalty” because “I’ve had enough death.” Mike Lenz, whose pregnant wife died in the blast, says: “It’s not going to bring back my wife and lessen my loss. My reason for believing or wanting to put McVeigh to death is it stops. It stops here. He can’t reach out and try to recruit anybody else to his cause.” Marsha Kight, who lost her daughter in the explosion, says she would have preferred a life sentence in prison: “There is a lot of pain in living—death is pretty easy.” Lead defense attorney Stephen Jones acknowledges respect for the jury’s decision, and adds: “We ask that the barriers and intolerance that have divided us may crumble and suspicions disappear and hatred cease. And our divisions and intolerance being healed, we may live together in justice and peace. God save the United States of America. God save this honorable court.” President Clinton had publicly called for the death sentence after the bombing (see April 23, 1995), but avoids directly commenting on the jury’s decision, citing the impending trial of fellow bombing suspect Terry Nichols (see November 3, 1997). Instead, Clinton says: “This investigation and trial have confirmed our country’s faith in its justice system. To the victims and their families, I know that your healing can be measured only one day at a time. The prayers and support of your fellow Americans will be with you every one of those days.” McVeigh faces 160 murder charges under Oklahoma state law. [New York Times, 6/4/1997; Denver Post, 6/14/1997; Washington Post, 6/14/1997; Serrano, 1998, pp. 297-300, 308, 313-315; Douglas O. Linder, 2001; Douglas O. Linder, 2006; Douglas O. Linder, 2006] McVeigh shows no emotion when the sentence is read. When he is escorted out of the courtroom, he flashes a peace sign to the jury, then turns to his parents and sister in the front row, and mouths, “It’s okay.” [Serrano, 1998, pp. 315]





McVeigh Will Be Incarcerated in Colorado 'Supermax' Facility - McVeigh will be held in the same “supermax” federal facility in Florence, Colorado, that houses Theodore Kaczynski, the “Unabomber” (see April 3, 1996), and convicted World Trade Center bomber Ramzi Yousef (see February 26, 1993 and February 7, 1995). In a letter to the authors of McVeigh’s authorized biography, American Terrorist, Kaczynski will later say he “like[s]” McVeigh, describing him as “an adventurer by nature” who, at the same time, is “very intelligent” and expressed ideas that “seemed rational and sensible.” [Douglas O. Linder, 2006] A person who later speaks to McVeigh in prison will call him “the scariest man in the world” because he is so quiet and nondescript. “There’s nothing alarming about him—nothing,” the person will say. “He’s respectful of his elders, he’s polite. When he expresses political views, for most of what he says, Rush Limbaugh is scarier. That’s what’s incredibly frightening. If he is what he appears to be, there must be other people out there like him. You look at him and you think: This isn’t the end of something; this is the beginning of something.” [Nicole Nichols, 2003] McVeigh is one of only 13 people to be sentenced to death under federal law. It has been 34 years since any prisoner sentenced to death under federal law was executed. [New York Times, 6/4/1997] He will speak briefly and obscurely on his own behalf when Judge Richard Matsch formally sentences him to death (see August 14, 1997).
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November 9, 1997: ’Unabomber’ Lawyers Expected to Mount Insanity Defense
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Lawyers for Theodore “Ted” Kaczynski, the so-called “Unabomber” (see April 3, 1996), are expected to mount an insanity defense, according to the Washington Post. Kaczynski’s two lead defense attorneys are Quin Denvir, a federal public defender who has won reversals of three guilty verdicts in death penalty cases, and Judy Clarke, who convinced a South Carolina jury not to execute a woman who drowned her two children in a lake. Denvir and Clarke will argue that Kaczynski is mentally ill, suffering from paranoid schizophrenia that diminished his capacity to know right from wrong. Few expect Kaczynski to be found innocent of his alleged crimes; the lawyers’ strategy seems to be to keep Kaczynski from being sentenced to death. “I think it’s pretty clear that the defense is going to introduce the issue of mental disturbance one way or another,” says Paul Mattiuzzi, a forensic psychologist in Sacramento, California, who has testified in other mental defect cases. “The evidence of mental defect may be important in the guilt phase. But it may be even more valuable in the punishment phase [if he is found guilty], when the government is going to portray him as the embodiment of evil and the defense will want to argue that he’s not evil, he’s sick.” Legal experts agree. “This is what I suspect is really is going on,” says law professor Peter Arenella, an expert on insanity and diminished capacity defense. “All sorts of mitigating evidence might be presented to show that he’s a strange bird, not someone we should execute, because he’s crazy as a loon.” Prison authorities describe Kaczynski, currently being held at a federal prison in Sacramento (see June 9, 1996), as a “model prisoner” who reads incessantly. He is kept in isolation and is in his cell 23 hours a day. However, Kaczynski has so far refused to submit to psychiatric evaluation by government doctors. His refusal may hinder his lawyers’ ability to present evidence towards his mental state. The prosecution is expected to argue that Kaczynski is a cold, calculating killer who knew exactly what he was doing when he killed three people and injured 29 others. He is not charged with murder specifically, but with transporting and mailing explosive devices with the intent to kill and injure. [Washington Post, 11/9/1997]
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December 22, 1997: ’Unabomber’ Jury Seated
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A jury of nine women and three men is seated in the trial of Theodore “Ted” Kaczynski, the so-called “Unabomber” (see April 3, 1996 and June 9, 1996). [Washington Post, 1998] The next day, the Associated Press prints brief profiles of the 12 jurors and six alternates chosen to hear the trial, though it does not name them. All are white. The jury is divided on its feelings about the death penalty, with many making similar statements to that given by Juror #2 during voir dire: “It’s not comfortable enough for me, but I could” vote for it. [Associated Press, 12/23/1997]
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December 30, 1997: ’Unabomber’ Offer to Plead Guilty Rejected
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The media reports that federal prosecutors and Justice Department officials have rejected an offer by Theodore “Ted” Kaczynski, the so-called “Unabomber” (see April 3, 1996 and June 9, 1996), to plead guilty in his murder case to avoid the death penalty. [Washington Post, 1998]
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January 5, 1998: ’Unabomber’ Interrupts First Day of Murder Trial with Demand to Replace Lawyers
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Theodore “Ted” Kaczynski, the so-called “Unabomber” (see April 3, 1996 and June 9, 1996), interrupts the first day of his murder trial by asking to meet privately with the judge to demand replacements for his defense lawyers—and perhaps to defend himself—and to protest his brother David Kaczynski’s presence in the courtroom. [Washington Post, 1998] Kaczynski halts the proceedings before the jury enters the courtroom by telling Judge Garland Burrell Jr. that he has a “very important” statement to make about his relationship with his attorneys. “Your honor, before these proceedings begin, I would like to revisit the issue of my relationship with my attorneys,” Kaczynski says. “It’s very important. I haven’t stood because I’m under orders from the marshals not to stand up.” Kacynzski spends four hours in chamber with Burrell and his lawyers. It is believed that Kaczynski is fighting against his lawyers’ attempt to portray him as mentally ill (see November 9, 1997)—a “sickie,” as he has termed it in his journals. At least two mental health experts hired by the defense have found that Kaczynski suffers from the delusions of a paranoid schizophrenic. Kaczynski has refused to be examined by government psychiatrists, and has cut off interviews with his own doctors when they broached the subject of his possible mental illness. As a result, defense attempts to present evidence that Kaczynski is mentally ill have been hampered, and prosecutors have refused to countenance any attempts at a plea bargain that would spare Kaczynski the death penalty (see December 30, 1997). Kaczynski’s brother has been one of the strongest and most impassioned advocates for Kaczynski’s classification as mentally ill, which would spare Kaczynski from execution. Two victims of Kaczynski’s bombs, Charles Epstein (see June 22, 1993) and David Gelernter (see June 24, 1993), disagree; both say that Kaczynski should die for his crimes. Lead prosecutor Robert J. Cleary (see April 11, 1996) demands in court that Burrell “firmly and finally” resolve the disagreements between Kaczynski and his lawyers. Burrell says he is trying, but notes that difficulties prevent him from quickly resolving the dispute: “A criminal proceeding sometimes involves dynamics that a judge has to react to,” he says. [Washington Post, 1/5/1998] Defense counsel Judy Clarke says Kaczynski “simply cannot endure” being portrayed as mentally ill, and notes that he has harbored an abiding fear throughout his life that people will consider him insane. Such resistance to being considered mentally ill is symptomatic of his paranoid schizophrenia, Clarke says. Outside the courthouse, Clarke says that Kaczynski’s request to represent himself “is a tragedy at its worst,” and denies that Kaczynski is attempting to stall the trial. “This is not manipulation. This is not cunning,” she says. “This is not someone trying to avoid legal responsibility.” Anthony Bisceglie, the lawyer for David Kaczynski, says the Kaczynski family believes that allowing him to act as his own attorney would be “to allow him to participate in a federally assisted suicide.” [Washington Post, 1/8/1998] The judge will reject Kaczynski’s demands (see January 7, 1998).
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January 7, 1998: Judge Denies ‘Unabomber’ Request for New Defense Counsel
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A federal judge tells Theodore “Ted” Kaczynski, the so-called “Unabomber” (see April 3, 1996 and June 9, 1996), that he must keep his lawyers. Kaczynski has demanded to be provided with new lawyers (see January 5, 1998) and, failing that, to represent himself. [Washington Post, 1998; Washington Post, 1/9/1998]
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January 8, 1998: ’Unabomber’ Slated for Psychiatric Examination after Apparent Suicide Attempt
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After authorities determine that Theodore “Ted” Kaczynski, the so-called “Unabomber” (see April 3, 1996 and June 9, 1996), may have attempted to commit suicide in his jail cell, they agree to a psychiatric evaluation of his competence to stand trial and to allow him to seek to conduct his own defense. Kaczynski also agrees to the evaluation. [Washington Post, 1998; Washington Post, 1/8/1998] Until now, he has forcefully resisted attempts by his lawyers to present him as mentally ill (see January 5, 1998). It is believed that Kaczynski tried to hang himself in his cell with his underwear. Kaczynski told jailers that he had “lost” his underwear while in the prison shower; a search of his cell found the underwear stuffed inside a small plastic bag inside his trash can. According to Sacramento County Undersheriff Lou Blanas, the underwear was stretched out of shape consistent with being “used in the type of way we thought he did: putting it around his neck and trying to hang himself.” US Marshals have reported seeing a red rash on the right side of Kaczynski’s throat while he dressed for court, leading them to conclude he had tried to hang himself with the missing underwear sometime before leaving his cell. Kaczynski is now under 24-hour suicide watch. The judge presiding over Kaczynski’s trial, Garland Burrell Jr., is caught between trying to defend Kaczynski’s constitutional rights to participate in his own defense, and protecting Kaczynski from himself and his mental illness. The legal standard for “competency” is quite low: someone diagnosed with acute paranoid schizophrenia, as Kaczynski has been, can still be ruled competent to stand trial. Ronald Kuby, who has stood as defense counsel in high-profile death penalty cases, says: “It is a firm principle of constitutional law… if you’re competent to stand trial you are competent to represent yourself. That’s not competence in the legally talented sense.… [I]t violates 200 years of jurisprudence and basic notions, such as the presumption of innocence, to force an insanity defense on an unwilling defendant.” Psychiatrist Robert T.M. Phillips says: “Insanity is a legal term, not a clinical term. The law defines what the components of insanity are.… Depending on the jurisdiction that you’re in, you could be a flagrant psychotic, quite schizophrenic, and still found legally sane. To the lay person it may not make sense—to some of us in the system it may not make sense. But these are rules of law, not of medicine or science.” [Washington Post, 1/8/1998; Washington Post, 1/9/1998]
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January 12, 1998: Lawyers Reopen Discussion of ‘Unabomber’ Plea Bargain




[Image]




Defense attorneys and federal prosecutors renew discussions of a plea bargain that would spare Theodore “Ted” Kaczynski, the so-called “Unabomber” (see April 3, 1996 and June 9, 1996), the threat of the death penalty (see January 5, 1998). [Washington Post, 1998]
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January 20, 1998: Lawyers Agree ‘Unabomber’ Competent to Stand Trial
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Prosecution and defense attorneys agree with a government psychiatrist that Theodore “Ted” Kaczynski, the so-called “Unabomber” (see April 3, 1996 and June 9, 1996), is competent to stand trial and assist with his own defense (see January 8, 1998). [Washington Post, 1998; Washington Post, 1/20/1998] The lawyers stipulate that Kaczynski is competent even after his being diagnosed as a paranoid schizophrenic and being suspected of attempting suicide (see November 9, 1997 and January 8, 1998). Kaczynski is still wrangling with Judge Garland Burrell Jr. and with his own lawyers, continuing to insist that his lawyers be dismissed and he be allowed to represent himself even after Burrell has rejected such demands (see January 7, 1998). “I’m tentatively not inclined to bring in new lawyers,” Burrell says. “The difficulty Mr. Kaczynski has experienced with these lawyers will resurface with new lawyers.” The question centers on whether Kaczynski has the right to prevent his defense lawyers from portraying him as mentally ill, a centerpiece of the defense strategy that Kaczynski opposes. [Washington Post, 1/20/1998]
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January 21, 1998: ’Unabomber’ Has Right to Represent Himself in Court, Lawyers Agree
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Both prosecution and defense attorneys agree that Theodore “Ted” Kaczynski, the so-called “Unabomber” (see April 3, 1996, June 9, 1996, and January 20, 1998), has the right to represent himself in court. [Washington Post, 1998]
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January 22, 1998: ’Unabomber’ Pleads Guilty
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After a federal judge rejects a request by Theodore “Ted” Kaczynski, the so-called “Unabomber” (see April 3, 1996 and June 9, 1996), to represent himself in court (see January 21, 1998), Kaczynski pleads guilty to being the Unabomber and to committing two murders. [Washington Post, 1998; Washington Post, 1/23/1998] “Do you understand you will spend the rest of your life in prison?” Judge Garland Burrell Jr. asks Kaczynski. “Yes, your honor,” Kaczynski replies. The guilty plea is part of a deal that will spare Kaczynski the death penalty (see January 12, 1998). The last-minute deal features Kaczynski pleading guilty to 13 counts of transporting explosive devices with the intent to kill or maim. Kaczynski also pleads guilty to all federal charges against him, including a case not yet presented in New Jersey, comprising five other bombings. He also admits to planting or mailing 13 other bombs for which he has not been charged. After the guilty verdict is handed down, lead prosecutor Robert J. Cleary says, “The Unabomber’s career is over.” Cleary says the government accepted the plea because the only stipulation is that Kaczynski not be executed for his crimes. As part of the plea deal, Kaczynski waives his right to appeal his convictions. [Washington Post, 1/23/1998; Washington Post, 8/21/1998] Kaczynski’s brother David, who informed FBI agents that he thought his brother might be the Unabomber (see January-March 1996 and After), says he is relieved that the ordeal of the trial is over and pleased that his brother avoided the death penalty. David pushed hard for the government to take the death penalty off the table, insisting that his brother suffers from serious mental illness and should not be executed. “Though he has done evil things,” David Kaczynski says after the verdict is handed down, “he is not an evil person.” At least one of the victims, Yale scientist David Gelernter (see June 24, 1993), argued strongly for a death sentence. Theodore Kaczynski is believed to suffer from acute paranoid schizophrenia, and government psychiatrist Sally Johnson testified to that effect in court. “A mentally ill person is not going to be cured, to become sane, when he’s caught,” David Kaczynski says. “It will take time, if it ever occurs.… But I would hope someday he could see the enormity of what he’s done.” David Kaczynski says while many believe his brother is driven by some sort of political or social ideology (see September 19, 1995), he feels in reality his brother is driven by delusions. He says his family suspected for years that Theodore was mentally unstable: “I think there’s no question we repressed our own feelings about the severity of his illness .… There is a tendency to be in some form of denial.” [Washington Post, 1/24/1998]
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May 4, 1998: ’Unabomber’ Sentenced to Life without Parole
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Theodore ‘Ted’ Kaczynski, convicted of charges stemming from the ‘Unabomber’ serial bombing spree, is escorted into the courtroom to hear his sentence. [Source: Associated Press]An unrepentant Theodore “Ted” Kaczynski, the so-called “Unabomber” (see April 3, 1996 and June 9, 1996), is sentenced to four life terms in prison with no possibility of release (see January 22, 1998). [Washington Post, 1998] Representatives of some of his victims’ families speak out during the sentencing hearing. “Lock him so far down that when he dies he will be closer to hell,” says Susan Mosser, whose husband Thomas Mosser was killed by one of Kaczynski’s bombs (see December 10, 1994). “May your own eventual death occur as you have lived, in a solitary manner, without compassion or love,” says Lois Epstein, whose husband Charles Epstein suffered a crippling injury to his hand due to another Kaczynski bomb (see June 22, 1993). In handing down his sentence, Judge Garland Burrell Jr. says, “The defendant committed unspeakable and monstrous crimes for which he shows utterly no remorse.” Kaczynski still poses a grave danger to society and would mail his bombs again if he could, Burrell says. Kaczynski delivers a statement to the court; he expresses no remorse whatsoever for his actions, and instead accuses the government of distorting the meaning of his crimes. “Two days ago, the government filed a sentencing memorandum, the purpose of which was clearly political,” containing “false statements, misleading statements,” he says. Kaczynski is referring to excerpts from his journals which prosecutors used to portray him, not as a principled citizen out to save society and the environment from the ravages of technology, but, in the words of the Washington Post, as “a petulant, almost childish murderer who killed to extract ‘personal revenge’ on people who crossed him—from women who did not respond to his overtures to campers who wandered by his Montana cabin to planes filled with ‘a lot of businesspeople.’” Kaczynski tells the court: “By discrediting me personally, they hope to discredit my political ideas.… At a later time I expect to respond at length to the sentencing memorandum. Meanwhile, I hope the public will reserve judgment against me and all the facts about the Unabomb case until another time.” After Kaczynski speaks, Susan Mosser walks to the prosecutors’ table and speaks. “Nails,” she says. “Razor blades. Wire. Pipe and batteries. The recipe for what causes pain. Hold it in your hand, as my husband Tom did, and you feel unbearable pain.” She tells how Kaczynski’s bomb, made with wires and pipes and filled with nails, tore her husband’s torso apart, spilling his entrails over the kitchen floor. Other victims tell the court that they would have supported a death sentence. Nicklaus Suino, injured by one of Kaczynski’s bombs (see November 15, 1985), says, “I wouldn’t have shed a tear if he was executed.” David Gelernter, another man crippled by one of Kaczynski’s bombs (see June 24, 1993), says he argued for a death sentence but says that Kaczynski will live on as “a symbol of cowardice.” Kaczynski’s brother David Kaczynski speaks briefly outside the courthouse, telling reporters: “There are no words to express the sorrow of today’s proceedings. To all of these people, the Kaczynski family offers its deepest apologies. We’re very, very sorry.” [Washington Post, 5/5/1998] Kaczynski will live out his sentence at the Florence, Colorado, “Supermax” federal prison, in a small cell equipped with a shower, toilet, electric lamp, concrete desk and stool, and a small television. He will have access to books from a well-stocked library, and will eat three meals a day in his cell. The Florence facility is considered the most secure prison in the nation; it is designed to house “the folks who simply cannot function in open institutions,” according to research analyst Tom Werlich. Kaczynski will not be alone at the “Supermax” facility: others such as Oklahoma City bomber Timothy McVeigh (see 8:35 a.m. - 9:02 a.m. April 19, 1995) and World Trade Center bombing mastermind Ramzi Yousef (see February 7, 1995) are in the same facility. Like the other inmates, Kaczynski will have no contact with other inmates, and for the two hours a day he spends outside his cell, he will be constantly escorted by at least two guards. [Associated Press, 7/4/1998]




Entity Tags: Nicklaus Suino, David Kaczynski, David Gelernter, Charles Epstein, Lois Epstein, Washington Post, Thomas J. Mosser, Susan Mosser, Theodore J. (“Ted”) Kaczynski, Tom Werlich, Garland E. Burrell Jr., Timothy James McVeigh, Ramzi Yousef




Timeline Tags: US Domestic Terrorism




      

    

  
    
      

May 27, 1998: Co-Conspirator Sentenced in Oklahoma City Bombing
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Michael Fortier, a co-conspirator in the Oklahoma City bombing (see March 24, 1988 - Late 1990, March 1993, May-September 1993, February - July 1994, October 21 or 22, 1994, and December 16, 1994 and After) who cooperated with authorities in testifying against bombers Timothy McVeigh and Terry Nichols (see May 19, 1995, August 8, 1995, April 29-30, 1997, May 12-13, 1997, and November 12-13, 1997), is sentenced to 12 years in prison for his role in the bomb plot, fined $200,000, and ordered to pay $4,300 in restitution. Judge G. Thomas Van Bebber’s decision seeks a middle ground between the relatives of bombing victims, who have demanded a harsh sentence for Fortier, and federal prosecutors, who recommend leniency for Fortier’s cooperation. Fortier’s lawyer Michael McGuire tells Van Bebber: “Michael Fortier did not believe Timothy McVeigh was going to carry out the bombing. For his negligence, he will always be the unforgiven man.” Fortier also receives credit for the 34 months he has already served in detention. In the sentencing hearing, Fortier apologizes to the victims for not turning in McVeigh and Nichols ahead of the bombing. “I deeply regret not taking the information I had to the police,” he says through tears. “I sometimes daydream that I did do this and became a hero, but [the] reality is that I am not.… I have paid close attention to the testimony given by the bombing survivors. The stories are so horrifying, so heartbreaking, and so full of human suffering that I cannot bear them. I am too weak to contemplate them for long. I feel as if my mind will break and I’ll cry and cry and never stop. Dear people, please, I offer my apology and I ask you to forgive me.… Please, please don’t let thoughts of me continue to hurt you.” Many survivors and victims’ relatives testify at the sentencing, telling of the grief and despair they and their families have suffered. Constance Favorite, who lost a daughter in the bombing, tells the judge: “All he needed to do was take responsibility and call. One phone call would have done it.” Marsha Kight, who also lost a daughter in the bombing, says Fortier’s sentence is too light. “Life in prison is what I would have considered enough,” she says. “I think he conspired. I think he helped buy components for the bomb. What do you call that?” Prosecutors call the sentence “appropriate” and say they are unmoved by Fortier’s declarations of remorse. “I think everyone in the courtroom had to think that it’s a little too late and a little too little,” says US Attorney Patrick M. Ryan. Van Bebber, chief judge of the US District Court for Kansas, was appointed to handle the sentencing because an appeals court ruled in 1995 that Oklahoma City federal judges had a potential conflict of interest in the case. The Oklahoma City federal courthouse sits across the street from where the Murrah building once stood, and itself was damaged by the bombing. [Washington Post, 5/28/1998; New York Times, 5/28/1998; Douglas O. Linder, 2001; The Oklahoman, 4/2009] Van Bebber rejected pleas for leniency from Fortier’s lawyers, who asked that Fortier be sentenced to serve the 33 months he has already been incarcerated—essentially setting him free immediately. He followed prosecutors’ recommendations that Fortier serve between 11 and 14 years, after saying that he was considering sentencing Fortier to over 17 years in prison. [New York Times, 5/13/1998] Fortier’s lawyers say they will appeal the sentence, and accuse prosecutors of misrepresenting the amount of jail time they would seek if Fortier cooperated with the investigation and testified in the McVeigh and Nichols trials. [Indianapolis Star, 2003] Fortier will win an appeal of his sentencing; the appellate court will find that Van Bebber used sentencing guidelines that were too strict. Fortier’s jail sentence will remain the same, but his fine will be reduced to $75,000. [The Oklahoman, 4/2009] He serves his sentence in the “supermax” federal facility in Florence, Colorado, that houses Theodore Kaczysnki, the “Unabomber” (see April 3, 1996), and convicted World Trade Center bomber Ramzi Yousef (see February 26, 1993 and February 7, 1995). He will be released in January 2006, after serving 10 years and six months of his sentence. [Douglas O. Linder, 2001]
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June 4, 1998: Oklahoma City Bombing Conspirator Sentenced to Life in Prison
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Judge Richard P. Matsch sentences convicted Oklahoma City bombing conspirator Terry Nichols (see December 23, 1997) to life in prison without the possibility of parole after his jury cannot decide whether to sentence him to death (see January 7, 1998). He is also sentenced to eight concurrent six-year terms for the deaths of eight federal agents. Matsch orders Nichols to pay $14.5 million in restitution to the General Services Administration (GSA) for the destruction of the Murrah Federal Building. Nichols swears he has only $40,000 in assets; Matsch says that any future proceeds he might receive for selling his story would be given over to the government. Nichols’s defense team tried in vain to assert that Nichols was a “dupe” of fellow defendant Timothy McVeigh (see June 11-13, 1997) and should be given a lighter sentence. Nichols, who refused to provide information about the bombing plot, gave Matsch a written apology (see March 10, 1998). Matsch says Nichols committed an act of treason that demands the most severe punishment: “The only inference that can be drawn from the evidence is that the purpose of the plan was to change the course of government through fear and intimidation.… The evidence shows to my satisfaction that the intention was to disrupt, to disorganize, to intimidate the operations of these agencies and United States government. Apparently, the intention was that the response would be fear and terror and intimidation and that these people would not be able to perform their work and that the response throughout the nation would be hysteria.… But you know, it didn’t work out that way. There was no anarchy. There was no reign of terror.… What occurred was that a community became even more united, and I think perhaps the country as well. We proceeded with the orderly processes of recovery and of restoration.… What he did was participate with others in a conspiracy that would seek to destroy all of the things that the Constitution protects. My obligation as a judge is to preserve, protect, and defend the Constitution of the United States against all enemies, foreign and domestic. Terry Nichols has proven to be an enemy of the Constitution, and accordingly the sentence I am going to impose will be for the duration of his life. Anyone, no matter who that person might be or what his background might be, who participates in a crime of this magnitude has forfeited the freedoms that this government is designed to protect.” Prosecutors say they are pleased with the sentence, while Nichols’s defense lawyers continue to assert that Nichols did not intend to kill anyone in the bombing. Nichols’s lead attorney, Michael Tigar, files papers calling for a new trial; Matsch says he will schedule a hearing. Marsha Kight, whose daughter Frankie Ann Merrell was killed in the bombing, says: “I’m proud of what happened in the judicial system. I felt like singing ‘God Bless America.’ He got what he deserved.” [Chicago Tribune, 6/5/1998; Washington Post, 6/5/1998; New York Times, 6/5/1998; Douglas O. Linder, 2001; Indianapolis Star, 2003; Fox News, 4/13/2005] Nichols will serve his term in the “supermax” federal facility in Florence, Colorado, that houses Theodore Kaczysnki, the “Unabomber” (see April 3, 1996), and convicted World Trade Center bomber Ramzi Yousef (see February 26, 1993 and February 7, 1995). [Douglas O. Linder, 2006] Nichols refused an offer of leniency in return for his cooperation in further investigation of the bombing (see April 21, 1998).
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August 20, 1998: FBI Gives $1 Million Reward to Brother in ‘Unabomber’ Case
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The FBI gives a $1 million reward to David Kaczynski, who identified his brother Theodore “Ted” Kaczynski as the “Unabomber” (see April 3, 1996). The FBI spent nearly 20 years in an ever-increasing and fruitless manhunt to catch the serial bomber. David Kaczynski works as a youth shelter social worker in Schenectady, New York. He has expressed his ambivalence over turning his brother over to the FBI. Kaczynski has said that if he receives the reward money, he will donate most of it to the families of his brother’s victims. The Kaczynski family feels that giving most of the money to the victims “might help us resolve our grief over what happened,” he says. Kaczynski family attorney Anthony Bisceglie says now that Kaczynski has actually received the money, “[t]hat certainly still is his intent.” Kaczynski notes that he has to use some of the money to pay off the family’s legal bills resulting from the Unabomber case. FBI spokesman John Russell says that the $1 million reward is one of the biggest rewards ever paid in a domestic terrorism case. Kaczynski says that while he does not claim the mantle of “hero” that lead prosecutor Robert J. Cleary labeled him, he believes that his choice to turn in his brother may have spared the lives of more innocent people. Kaczynski pressed federal prosecutors to consider his brother as not just guilty of heinous crimes, but deeply mentally ill (Ted Kaczynski has been diagnosed as suffering from acute paranoid schizophrenia). It is in part because of the diagnosis, and because of pressure from David Kaczynski, that the government ultimately chose not to seek the death penalty against his brother (see May 4, 1998). Until the government reversed itself and chose not to seek the death penalty, David Kaczynski was bitterly angry at the government and accused Justice Department officials of wanting to “kill my brother at any cost” (see December 30, 1997). Kaczynski and his mother, Wanda Kaczynski, also criticized the FBI and Unabom Task Force prosecutors for misleading them during the negotiations that led up to their identification of Theodore Kaczynski by suggesting they were interested in obtaining psychiatric help for him and not in pressing for capital punishment. During the entire trial, though David Kaczynski sat just 10 feet behind his brother in the courtroom, Ted Kaczynski never once acknowledged his brother’s presence or looked at him. [Washington Post, 8/21/1998]




Entity Tags: Robert J. Cleary, Anthony Bisceglie, David Kaczynski, John Russell, Theodore J. (“Ted”) Kaczynski, Wanda Kaczynski, Federal Bureau of Investigation




Timeline Tags: US Domestic Terrorism




      

    

  
    
      

March 12, 2000: CBS Airs McVeigh Interview; McVeigh Expresses No Remorse over Oklahoma City Dead
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An image from the ‘60 Minutes’ broadcast of its interview with Timothy McVeigh. [Source: CBS News]CBS News airs a February 22, 2000 interview with convicted Oklahoma City bomber Timothy McVeigh (see 8:35 a.m. - 9:02 a.m. April 19, 1995 and June 2, 1997), awaiting execution in an Indiana federal prison (see July 13, 1999). McVeigh was interviewed by CBS reporter Ed Bradley for a 60 Minutes segment. McVeigh set only one condition for the interview: that Bradley not ask him whether he bombed the Murrah Federal Building. CBS does not air the entire interview, but runs selected excerpts interspersed with comments from others, including family members of the bombing victims. McVeigh spoke about his political ideology, his service in the Gulf War (see January - March 1991 and After), and what he considers to be his unfair criminal trial (see August 14-27, 1997). He expressed no remorse over the dead of Oklahoma City, and blamed the US government for teaching, through what he says is its aggressive foreign policy and application of the death penalty, the lesson that “violence is an acceptable option.” McVeigh described himself as returning from the Gulf War angry and bitter, saying: “I went over there hyped up, just like everyone else. What I experienced, though, was an entirely different ballgame. And being face-to-face close with these people in personal contact, you realize they’re just people like you.” Jim Denny, who had two children injured in the bombing, said he did not understand McVeigh’s Gulf War comparison: “We went over there to save a country and save innocent lives. When he compared that to what happened in Oklahoma City, I didn’t see the comparison. He came across as ‘the government uses force, so it’s OK for its citizens to use force.’ We don’t believe in using force.” McVeigh told Bradley that he “thought it was terrible that there were children in the building,” which provoked an angry reaction from Jannie Coverdale, who lost two grandchildren in the blast. “Timothy McVeigh is full of it,” she said. “He said it was terrible about the children. He had been to the Day Care Center. He had talked to the director of the Day Care Center. He knew those children were there.” McVeigh explained that the use of violence against the government could be justified by the fact that the government itself uses violence to carry out its aims. “If government is the teacher, violence would be an acceptable option,” he said. “What did we do to Sudan? What did we do to Afghanistan? Belgrade? What are we doing with the death penalty? It appears they use violence as an option all the time.” He said that the ubiquitous pictures of himself in an orange jumpsuit, leg irons, and handcuffs that made the rounds of the media two days after his arrest (see April 21, 1995) were “the beginning of a propaganda campaign.” Jurors, however, denied that pretrial publicity influenced their judgment. Juror John Candelaria told Bradley, “He’s the Oklahoma City bomber, and there is no doubt about it in my mind.” McVeigh refused to express any regrets or a wish that his life could have gone in a different direction, telling Bradley: “I think anybody in life says, ‘I wish I could have gone back and done this differently, done that differently.’ There are moments, but not one that stands out.” He admitted to forging something of a friendship with one of his former cellblock colleagues in the Colorado supermax prison he formerly occupied, Theodore “Ted” Kaczynski, the Unabomber. McVeigh said that while Kaczynski is “far left” while he is “far right” politically, “I found that, in a way that I didn’t realize, that we were much alike in that all we ever wanted or all we wanted out of life was the freedom to live our own lives however we chose to.” [Douglas O. Linder, 2001; CBS News, 5/11/2001; Douglas O. Linder, 2006; CBS News, 4/20/2009]
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April 17, 2001: McVeigh Declines Animal Rights Group Request to Make Last Meal Vegetarian
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Convicted Oklahoma City bomber Timothy McVeigh (see June 2, 1997 and June 11-13, 1997), whose execution is rapidly approaching (see January 16, 2001), politely declines a request by the animal rights group PETA (People for the Ethical Treatment of Animals) that he make his last meal a vegetarian one. In a handwritten letter responding to PETA’s request, McVeigh writes that he sympathizes with the group’s cause, but will not make that request. PETA issued the request through the prison warden, stating that McVeigh’s last meal should have no meat because “Mr. McVeigh should not be allowed to take even one more life.” The warden refused, and PETA sent the request directly to McVeigh. “Truth is, I understand your cause—I’ve seen slaughter houses myself—but I still believe in reasonable taking and eating of game (as an outdoorsman and hunter),” he writes. “My one main problem with the ‘veg’ movement is this (besides the fact I’m a libertarian): Where do you draw the line and what standard is used to define that line?” McVeigh questions whether “grubs/worms/etc.” suffer. He also argues that “plants are alive, too. They react to stimuli (including pain); have circulatory systems, etc.… To me, the answer is as the Indians believed: respect for the life you take to sustain yourself, but come to terms with your place in the ‘food chain.’” He congratulates the organization on the media attention it has garnered as a result of the request, writing: “You should have seen the local editorial response to your letter. You gotta remember, this is meat-eatin’ farm country; still, good job getting the attention to your cause (like protesting dead rats on [the popular television reality show] ‘Survivor’).” McVeigh closes by saying he cannot “sustain a prolonged intellectual debate on the subject, as my time is short” but suggests the organization should contact his friend Ted Kaczynski (see April 3, 1996), an inmate of the Florence, Colorado, “supermax” prison that until recently housed McVeigh, whom McVeigh says would be more likely to take up the vegetarian issue. [Mayhem (.net), 4/2009]
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May 31, 2003: Anti-Abortion Bomber Arrested in North Carolina
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Anti-abortion activist Eric Robert Rudolph, wanted in a deadly spree of bombings that targeted abortion clinics, a gay and lesbian nightclub, and the 1996 Olympic Park in Atlanta (see October 14, 1998), is captured after five years of living as a fugitive from law enforcement attempts to find and arrest him. Rudolph is found in the mountainous Nantahala National Forest of western North Carolina, where FBI and other authorities believe he has been hiding since his 1998 bombing of an Alabama abortion clinic (see January 29, 1998). “He had been in the area the whole time,” says Cherokee County Sheriff Keith Lovin. Rudolph may face the death penalty. He was spotted by a Murphy, North Carolina, police officer, who saw him behind a local grocery store. The officer initially thought Rudolph might be a burglar. Rudolph does not resist arrest and is quickly brought into custody, where he is identified. Rudolph’s last known sighting was in July 1998. Rudolph later says that during some of his time as a fugitive, he was forced to subsist on acorns and salamanders until he began successfully stealing food from local businesses and residences.





Attorney General: Rudolph 'the Most Notorious American Fugitive' on FBI's List - Attorney General John Ashcroft calls Rudolph “the most notorious American fugitive on the FBI’s ‘Most Wanted’ list,” and adds, “This sends a clear message that we will never cease in our efforts to hunt down all terrorists, foreign or domestic, and stop them from harming the innocent.” Former nurse Emily Lyons, who was disfigured and disabled in the 1998 Alabama bombing, tells reporters that she has always believed Rudolph was alive and in hiding; she says she looks forward to confronting him in court and asking him why he bombed the clinic and other locales. “What was it that you picked that day, that place, for what purpose?” she says. “Why did you do the Olympics? Why did you do [that] to the others in Atlanta? What were you trying to tell everybody that day?… That’s the ultimate goal, to see him in court, possibly to talk to him and to see the final justice done.” Family members will tell reporters that Rudolph is against all forms of government, and holds white supremacist, anti-Semitic, and separatist views. He has been confirmed as a member of the violent anti-abortion and anti-gay organization Army of God (AOG—see 1982, August 1982, and July 1988). [CNN, 5/31/2003; CNN, 5/31/2003; CNN, 12/11/2003; Orlando Weekly, 8/24/2006]





Studied Unabomber - During his isolation in Murphy, Rudolph determined to become one of the most dangerous terrorists of all time. He focused primarily on the “lone wolf” methods employed by Ted Kaczynski, the “Unabomber” (see April 3, 1996). FBI agent Jack Killorin later says of Rudolph: “Eric was something of a student of the game. I think he learned from the Unabomber that if you go underground, the trail goes cold. If you isolate yourself, you can evade identification and capture.” [Orlando Weekly, 8/24/2006]





Praised by White Supremacist, Extremist Organizations - White supremacist and extremist anti-abortion groups praise Rudolph as a “hero” and “freedom fighter,” and call him a “martyr” for his actions. Some of the organizations call for further violence in emulation of Rudolph’s actions. The Anti-Defamation League (ADL) warns that the extremist “chatter” comprises a “a dangerous mix” of twisted conspiracy theories about Jews and calls to violence. “What some hatemongers and extremists are saying is, this person is a hero whose crusade against abortion and the government is noble and praiseworthy,” says Abraham Foxman of the ADL. “What is even more troubling is that some of the chatter is calling for violence or lone-wolf acts to be carried out in Rudolph’s name. Others are using the arrest as an excuse to spread twisted conspiracy theories about Jews. As we have seen in the past, this can be a dangerous mix.” A Pennsylvania faction of the Christian Identity and neo-Nazi group Aryan Nations (see Early 1970s) posts on its Web site: “Let his enemies gloat, for their days are numbered. There will always be another to fill the shoes of a fallen hero. The enemy has not won and will NEVER win.” An Atlantic City neo-Nazi group posts a comment saying: “[A]nother good solid white warrier becomes another prisoner of war! We need more lone wolves… WAY MORE!!!” A message posted on a White Revolution message board praises Rudolph for killing “degenerate scum.” A Christian Identity (see 1960s and After) poster warns that the government will escalate attempts to “persecute” white supremacist and neo-Nazi organizations. Several white supremacist organizations such as Stormfront charge the “Jewish-controlled media” with “unfairly” targeting their organizations in the wake of the Rudolph bombings. “[T]he message is clear,” one site posts. “Shut up, or else!” A Stormfront poster writes that if there were “more Erich [sic] Rudolphs, Timothy McVeighs, Benjamin Smiths, and Buford Furrows in America, we’d have a much nicer place to live.” Smith and Furrow are two white supremacists who went on deadly shooting sprees in the Midwest and California in the summer of 1999 (see July 2-4, 1999 and August 10, 1999). The AOG Web site posts a photo of a nurse injured in the Alabama bombing with the caption, “Babykilling Abortion Nurse Emily Lyons got a taste of her own medicine.” [Anti-Defamation League, 6/3/2003]




Entity Tags: Benjamin Smith, Timothy James McVeigh, Aryan Nations, Anti-Defamation League, Abraham Foxman, Theodore J. (“Ted”) Kaczynski, Stormfront, Federal Bureau of Investigation, John Ashcroft, Keith Lovin, Eric Robert Rudolph, Buford Furrow, Emily Lyons, Jack Killorin, Army of God




Timeline Tags: US Domestic Terrorism




      

    

  
    
      

April 14, 2005: Anti-Abortion Bomber Pleads Guilty, Explains Motives in Manifesto
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Anti-abortion activist Eric Rudolph, who has pled guilty to bombing abortion clinics (see January 16, 1997 and January 29, 1998), a gay and lesbian nightclub (see February 21, 1997), and the 1996 Olympics (see July 27, 1996 and After and October 14, 1998) in a series of court proceedings, releases an 11-page “manifesto” that explains the rationale behind his bombing spree. In the document, which the Associated Press terms “[a] sometimes-rambling, sometimes-reflective” statement, Rudolph writes that he considers himself a “warrior” against abortion, which he calls murder, and the US government, which he charges with permitting the “slaughter” of “innocent babies.” Rudolph will receive four life sentences without parole in return for the prosecution removing the death penalty from consideration (see July 18, 2005). He has also alerted authorities to a large stash of explosives he created while hiding in the mountains of western North Carolina.





Abortion Providers, Lawmakers 'Legitimate Targets' in 'War' - The “holocaust” of abortion is his driving impulse, Rudolph writes in his statement. Anyone who supports or allows abortion, he writes, is an enemy deserving of death. “Because I believe that abortion is murder, I also believe that force is justified… in an attempt to stop it,” he writes, “whether these agents of the government are armed or otherwise they are legitimate targets in the war to end this holocaust.… Abortion is murder. And when the regime in Washington legalized, sanctioned, and legitimized this practice, they forfeited their legitimacy and moral authority to govern.”





Rationale for Bombing Olympics - Rudolph also writes that the Olympic bombing was envisioned as the first in a weeklong campaign of bombings designed to shut down the Olympics, held in Atlanta, and embarrass the US government as a result. He had hoped to use high-grade explosives to shut down the Atlanta power grid and force the termination of the Olympics, but was unable to procure the explosives, and calls the results of his bombing a “disaster.” He writes: “In the summer of 1996, the world converged upon Atlanta for the Olympic Games. Under the protection and auspices of the regime in Washington, millions of people came to celebrate the ideals of global socialism. Multinational corporations spent billions of dollars, and Washington organized an army of security to protect these best of all games. Even though the conception and purpose of the so-called Olympic movement is to promote the values of global socialism, as perfectly expressed in the song Imagine by John Lennon, which was the theme of the 1996 Games even though the purpose of the Olympics is to promote these despicable ideals, the purpose of the attack on July 27 was to confound, anger, and embarrass the Washington government in the eyes of the world for its abominable sanctioning of abortion on demand.”





Racist, Homophobic Views - In the document, Rudolph attacks homosexuality as an “aberrant” lifestyle, and blames the government for condoning it. He denies holding racist or anti-Semitic views [Associated Press, 4/13/2005; Associated Press, 4/14/2005; CNN, 4/19/2005] , though his ex-sister-in-law Deborah Rudolph told reporters that Rudolph believed abortion was part of a plot to undermine the white race; she said, “He felt like if woman continued to abort their white babies, that eventually the white race would become a minority instead of a majority.” Others have said that Rudolph told them he believed the Holocaust never occurred. [CNN, 6/15/2002]





'Worse to Him than Death' - After Rudolph’s guilty plea, Deborah Rudolph says of the prospects of his life in jail, “Knowing that he’s living under government control for the rest of his life, I think that’s worse to him than death.” [Associated Press, 4/13/2005] Rudolph, Prisoner No. 18282-058, will be incarcerated in a tiny cell in the Federal Correctional Complex in Florence, Colorado, colloquially known as the “Supermax” facility. Rudolph lives on “bomber’s row” along with Ted Kaczynski, the so-called “Unabomber” (see April 3, 1996), Islamist terrorist Ramzi Yousef (see February 7, 1995), “shoe bomber” Richard Reid (see December 22, 2001), and Oklahoma City bomber Terry Nichols (see 8:35 a.m. - 9:02 a.m. April 19, 1995). After his imprisonment, he releases a statement that reads in part, “The talking heads on the news [will] opine that I am ‘finished,’ that I will ‘languish broken and unloved in the bowels of some supermax,’ but I say to you people that by the grace of God I am still here—a little bloodied, but emphatically unbowed.” [Orlando Weekly, 8/24/2006]
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